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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.48439   

+0.06%
Българска народна банка

EUR/USD:  1.31760  

     -0.06% 
Българска народна банка

Sofix: 392.45

    +1.54% 
Българска фондова борса

BG40: 110.85

+1.56% 
Българска фондова борса

Министерството на култу-
рата е сключило договори 
по европрограми за 57 млн. 
лв., каза министър Рашидов

Новини ▶ 7 
11 млн. лв. ще  
бъдат похарчени за 
ремонт на музеи

Новини ▶ 6

Хотелите остават 
без казина

Фирмите от игралната  
индустрия се обявиха срещу  
високите изисквания за инвестиции 
в проекта на нов закон за хазарта

▶

Свят ▶ 11

Хиляди фирми от 
Великобритания ще фалират

Новини ▶ 7

Правителството на 
Дейвид Камерън планира 
да съкрати държавните 
разходи с 6 млрд. GBP. 
Свитият бюджет ще 
засегне силно частния 
сектор

Това, което става по 
морето, е подигравка с 
данъчните изисквания 
и с обществото, каза   
изпълнителният  
директор на НАП 
Красимир Стефанов

Компании ▶ 8

НеприличНо 
предложеНие

Министерството на икономиката 
продължава да не дава официален 
отговор на предложението на биз-

несмена Георги Гергов за ЦУМ, 
но засега няма шанс то  да бъде 

одобрено  ▶ 4-5

Снимка: Емилия Костадинова

Общата нетна печалба в 
сектора достигна 10.5 млн. 
лв. в края на юни 2010 
г.  Трябва да отчетем, че 
има и компании на загуба, 
каза Никола Абаджиев, 
председател на БАДДПО

Данъчните разкриха 300 хил. лв. 
укрити обороти в Слънчев бряг

Печалбата на пенсионните 
дружества се повишава с 28%
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Печеливш
Стивън Хестър

Губещ
Михаел дикман

Частично национализираната британска банка 
Royal Bank Of Scotland (RBS) начело със  Стивън 
Хестър най-после излезе на печалба от 257 млн. 
лири зa второто тримесечие на годината. За 
първото тримесечие резултатът беше почти 
толкова загуба, а година по-рано отрицателният 
резултат достигна 140 млн. лири. 

Германската застрахователна компания Allianz 
SE, управлявана от Михаел Дикман, регистрира 
46% спад при нетната си печалба за второто 
тримесечие на годината спрямо 2009 г. За периода 
април - юни мюнхенската компания е спечелила 
1.02 млрд. EUR, докато постигнатите резултати 
година по-рано са били 1.87 млрд. EUR. 

Петък
6 август 2010, брой 148 (4959)

цена 1.50 лева

Това са първите мерки, кои-
то ще подобрят бизнес сре-
дата във водния транспорт, 
каза министър Цветков

USD/BGN: 1.48349

+0.17% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.31840 

     -0.17% 
Българска народна банка

Sofix: 386.49 

    +1.68% 
Българска фондова борса

BG40: 109.15 

+1.06%
Българска фондова борса

Коментар ▶ 2
Розовите очила 
на кабинета 
"Борисов" 
Докладът за едногодиш-
ното управление на ГЕРБ 
прилича по-скоро на доку-
мент с пожелателен харак-
тер какво е трябвало да се 
случи, отколкото на отчет 
за свършената работа 

Компании ▶ 11
БМФ купи кораби 
на стойност  
115 млн. USD
С 50% са намалели плава-
телните съдове под българ-
ски флаг през последните 
две години

Новини ▶ 8-9
Инспектори хванаха 
891 работници  
без договори

След проверките на 
инспекцията по труда 
работодатели са изпла-
тили 65 млн. лв. забаве-
ни заплати. Направени 
са проверки на 4333 
предприятия от цялата 
страна 

Едни мощи 
религиозен 
туризъм не 
правят

Новини ▶ 7
Новини ▶ 9
Моряците ще 
плащат 1% данък 
върху доходите 

Компании ▶ 14
Преносимостта 
няма да промени 
пазара

Улесненото прехвърля-
не на мобилни стацио-
нарни номера, което 
ще става на едно гише, 
едва ли ще доведе до 
размествания на пазара 
на телекомуникацион-
ни услуги 

Битката 
за аптеките
Новите и по-строги 
изисквания изправиха едни 
срещу други фармацевти 
и собственици на аптеки. 
Големият спор е дали 
лица с нефармацевтично 
образование ще имат 
право да работят в аптеките 
като помощници на 
магистър-фармацевтите
▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков

Мнения

По темата „Прави-
телството одобри 
концесията на находище 
„каварна”. Нещо никак не 
ви се връзват сметките, 
господа. Или може би това 
са сметки само за пред 
хората? Накрая навярно 
ще се получи като с всички 
досегашни концесии - по-
даряваме си природните 
богатства срещу добри ко-
мисиони за когото трябва.

недко

По темата „Битка-
та за аптеките” БФС е 
единствената законна 
съсловна организация на 
магистър-фармацевтите 
и в никакъв случай не може 
и не трябва да се конкури-
ра с разни доброволчески 
дружинки.

ели

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Allianz отчете с 46% 
по-малка печалба за 
второто тримесечие 
на 2010 г. в сравнение 

със същия период на 2009 г. 
За периода април - юни гер-
манският застраховател 
спечелил 1.02 млрд. EUR.

2 Президентът на 
Световната банка 
Робърт Зелик прис-
тига у нас. Очаква 

се банката да ни отпусне 
близо 1 млрд. EUR за изграж-
дането на магистрали.

3 Без възможност 
да се пенсионираш 
по-рано с по-ниска 
пенсия. Самоосигу-

ряващите се няма да бъ-
дат задължени да правят 
месечни вноски само върху 
420 лв.

На море с данъчни
Данъчните вече са на 
морето, но не за да си по-
чиват, а да ловят неизрядни 
данъкоплатци. След проверка 
на НАП в Слънчев бряг се 
оказа, че укриването на оборо-
ти и плащането на минимални 
осигуровки е станало нацио-
нален спорт по Черноморието 
ни. Проверките само за два 
дни извадиха наяве фрапи-
ращи цифри - безогледно 
укриване на таксите от вход 
за дискотеките и оборотите на 
заведенията. 

Това не е новост и преди 
години масово в заведенията 
и хотелите по морето се крие-
ха обороти, не се плащаха 
данъци, а служителите се нае-
маха на минимални заплати, 
за да не се внасят осигуровки. 
Сега различното е, че, от една 

страна, държавата няма при-
ходи и е притисната да извади 
най-накрая сивия сектор на 
светло. От друга обаче, заради 
кризата и липсата на ликвид-
ност формите са станали още 
по-изобретателни в укриване-
то на данъци и доходи. 

За да излязат оборотите 
наяве, приходната агенция 
трябва да командирова по 
един данъчен служител във 
всяко заведение, за да следи 
какви пари постъпват. Данъч-
ните служители са около 3000, 
като пресметнем колко са и 
заведенията (по-големите) 
на морето, излиза, че цяла-
та данъчна администрация 
трябва да бъде командирована 
и не трябва да се занимава с 
нищо друго освен с проверки 
на барове, дискотеки и хотели. 

В противен случай служите-
лите, щом видят гърбовете да 
данъчните ревизори, старата 
добре позната практика да не 
се чука на касовите апарати 
отново ще влезе в сила.

За баровете, дискотеките, 
ресторантите и хотелите ще 
е по-горещо, защото данъч-
ните се заканиха, че освен че 
ще ги следят под лупа целия 
сезон, ще им се начислят и 
дължимите данъци за пред-
ходните години. 

След Слънчев бряг да 
се готвят Златни пясъци, 
Албена, Дюни, Свети влас. Не 
е зле данъчните да проверят 
и къмпингите. И там може 
да излязат интересни разми-
навания между реалните и 
декларираните такси.

За да изля-
зат оборо-
тите наяве, 

НАП трябва да ко-
мандирова по един 
данъчен служител 
във всяко заведе-
ние

коментар

След Слънчев бряг за данъчни хайки да се готвят и другите ни морски курорти СНИМка БОБИ тОшев▶
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▶ Президентът на Световната банка робърт Зелик пристига у нас на двудневно посещение. Утре той ще 
се срещне с президента Георги Първанов, а по-късно ще подпише с премиера Бойко Борисов меморандум за 
сътрудничество в областта на инфраструктурата  снимка bloomberg

цитат

Предлагам да има втори здравен 
стълб за осигуряване и той да 

бъде доброволен. Така е в цял свят 

Число на деня

1977 
лв. са били необходими за “нормално съществуване” на 

четиричленно семейство през юни според изследване на 
института за социални и синдикални изследвания към 
кнсБ

▶
 Здравният министър анна-Мария Борисова, 

забравяйки, че и в момента съществува доброволно 
допълнително осигуряване в частни фондове 

Президентът успя да се скара и с военния министър

Конфликтът между прези-
дента и министъра на отбра-
ната за това кой да оглави 
военното разузнаване про-
дължава да се задълбоча-
ва. След като президентът 
Георги Първанов заяви, че 
държи служба „Военна ин-
формация” да бъде оглавена 
от вътрешен човек от до-
сегашното й ръководство, 
министър Аню Ангелов от-
говори, че не споделя подоб-
но схващане. Не смятам да 
променя предложението си 
комодор Валентин Гагашев 
да заеме поста, каза военни-
ят министър. 

Ден преди това президен-
тът обясни, че консултации-
те по въпроса продължават и 
в края на август ще бъде взе-
то решение. Правителството 
одобри комодор Гагашев за 
директор на служба „Воен-
на информация” миналата 
седмица, без да изчака съ-
гласувателната процедура 
с президента. Обяснението 
на военния министър за това 
бързане бе, че ако кандида-
турата не е била внесена на 4 
август преди ваканцията на 
кабинета, новият директор 
няма да може да встъпи в 
длъжност от 1 септември.

конфликт

Прозрачност

МФ с нови правила 
за избор на банка
Поне 3 оферти ще 
бъдат разглеждани, 
преди да бъде избра-
на финансова инсти-
туция за депозитите 
на държавните фирми
Министерството на финан-
сите най-накрая е готово с 
новите изисквания за избор 
на банки, където предприя-
тията с над 50% държавно 
участие да влагат свобод-
ните си средства. Целта е да 
създадат предпоставки за 
по-ефективно управление 
на финансовите средства и 
подобряване на условията 
и ефективността на използ-
ваните финансови услуги, 
коментират от МФ.

Общите принципи за из-
бор на обслужваща банка 
включват икономически 
най-изгодна оферта, като 
при избора ще трябва да 
се разгледат най-малко три 
предложения. Финансовите 
услуги, които ще ползват 
държавните предприятия, са 
депозити, откриване на раз-
плащателни сметки и кре-
дитни линии. Кандидатите 

да станат обслужваща банка 
на държавните компании ще 
трябва да имат поне пет го-
дини опит в предоставянето 
на различните видове услуги 
и присъден рейтинг от меж-
дународна агенция.

Новите изисквания ще 
започнат да действат след 
изтичане на текущите дого-
вори с обслужващите банки. 
Ако договорите са безсроч-
ни, компаниите, които са ги 
избрали, трябва да изпратят 
6-месечни предизвестия до 
трезорите за прекратяване 
на договорите.

Финансовото министер-
ство изработи новите прави-
ла с повече от месец закъс-
нение, тъй като обещанието 
беше документът да се поя-
ви до края на юни. В средата 
на май 2010 г. държавата 
представи на общественост-
та отчет за банките, които 
управляват депозитите на 
най-големите предприятия. 
Оказа се, че почти половина-
та депозити на държавните 
предприятия са концентри-
рани в Корпоративна тър-
говска банка АД, където са 
депозирани 408 млн. лв.

Финансова помощ

В служба 
„Военна 

информация” 
трябва да има 
приемственост. 
Новият ръково-
дител трябва да 
е от сегашното 
ръководство

Не споделям 
схващането, 

че трябва да има 
приемственост. 
Няма такава за-
крепостеност за 
която и да било 
служба или дирек-
тор в армията
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Неприличното предложение     за ЦУМ

Георги Гергов все още  
очаква официален отговор 
на офертата, която депозира 
в министерството на иконо-
миката на 23 юли и която 
предизвика доста вълнение 
- да апортира ЦУМ в ка-
питала на „Международен 
панаир - Пловдив”. По този 
начин държавата ще може 
да използва сградата за ис-
торически музей, а бизнес-
менът ще увеличи акциите 
си в панаира до 75%, обясни 
Гергов. Макар все още да не 
е изготвено становището на 
МИЕТ, със сигурност се оч-
аква то да е негативно. Това 
за нас е сделка от типа „кон 
за кокошка”, коментираха за 

в. „Пари” от МИЕТ. 
Всичко щеше да е в рам-

ките на нормалното, ако не 
беше тази подробност, че 
от известно време насам 
министър Трайчо Трайков 
всячески търси начини да 
върне на икономическото 

министерство ма-

Министерството на икономиката продължава да не дава  
официален отговор на предложението на бизнесмена  
Георги Гергов, но засега то няма шанс да бъде одобрено

▶ Конкуренцията на новите модерни молове в София, кризата и разкопките за столичното метро пред сградата поставят ЦУМ в неконкурентна позиция, но според мнозина                                бившият универсален магазин е перфектен за нов дом на Националния исторически музей

жоритарния пакет от пана-
ира, който някак тихомъл-
ком се е изплъзнал от дър-
жавните ръце по времето на 
Тройната коалиция. 

Вместо това Гергов иска 
да увеличи дела си в пана-
ира. Поставено на този фон, 
предложението на бизнес-
мена звучи доста непри-
лично, че чак клони към 
нахално. Но това е от една 
страна. От друга обаче Гер-
гов очевидно търси сбли-
жаване с ГЕРБ, изказвайки 
се ласкаво за неговия лидер 
и подчертавайки, че про-
блемите с бизнеса му не са 
започнали от ГЕРБ, а още от 
предишното правителство. 
Нищо че наскоро бизнес-

менът беше избран за 
председател на БСП 

в Пловдив.
Това няма как 

да не събуди 

усещането, че под повърх-
ността на тази оферта има 
още нещо, което засега ни 
убягва. 

 
всички зад  
една добра идея
Интересно е, че в историята 
с ЦУМ са съчетани партий-
ни цветове, които принципно 
трудно се съчетават помежду 
си. В началото беше идеята 
- столичният ЦУМ да стане 
дом на Националния истори-
чески музей. Хрумването уж 
дойде от професионалното 
поприще. Лансира го про-
ектантът Владимир Агов, 
брат на депутата от ДСБ 
Асен Агов. На втора линия 
идеята покълна в тъмноси-
ньото пространство, като 
публичност й даде лидерът 
на ДСБ Иван Костов. Според 
него магазинът и без това не 
е конкурентен на съвремен-

ните молове, но сградата е 
идеална за експонатите на 
Националния исторически 
музей. Хрумването набра и 
фенклуб в ГЕРБ - минист-
рите Божидар Димитров и 
Вежди Рашидов, кмета на 
София Йорданка Фандъкова 
и главния архитект Петър 
Диков.

Сметка без кръчмар
Хубаво звучеше всичко, но 
малко като поговорката за 
сметка без кръчмар. После 
се появи и той - червеният 
пловдивски бизнесмен Ге-
орги Гергов, собственик на 
ЦУМ. След малко бутафор-
на сцена в стил „Костов да 
не ми се меси в бизнеса” 
Георги Гергов пусна ме-
д и й н а 

бомба: „Ще дам ЦУМ без-
възмездно на държавата.” 

После обаче стана ясно, 
че „безвъзмездно” означава 
да апортира ЦУМ в капита-
ла на Пловдивския панаир 
и така да увеличи дела си в 
изложбения център до 75%, 
а инвестиционната програ-
ма на панаира да се смята 
за изпълнена. И без това 
Министерството на култу-
рата не може да си позволи 
покупка, та то има едва 100 
млн. лв. годишен бюджет, 
обясни Гергов подбудите за 
тази имотна сделка.

Трайчо Трайков реагира 
доста сдържано на офер-
тата, като се има предвид, 
че тя направо си е поди-

гравка с усилията му да 

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

ЦУМ няма инфраструктура и капацитета
да се конкурира с новите молове и да
печели като магазин, но пък е идеален

за сграда на Националния исторически музей. 

Напълно възможно e в ЦУМ да се
помести Националният исторически музей. 

Това ще бъде идеалното съчетание с
най-богата археология на града,
която е точно пред магазина. 

Ще дам ЦУМ на държавата безплатно....
срещу повече акции за мен

в Плодивски панаир. Това е неприемливо. Ние се борим точно
срещу скритата приватизация на

Панаира. Гергов да каже конкретна цена

Иван Костов,
председател на ДСБ

Божидар Димитров,
министър без портфейл

Йорданка Фандъкова,
кмет на София

Георги Гергов,
собственик на ЦУМ

Трайчо Трайков,
министър на икономиката

Графика: Гриша Струнджев
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Неприличното предложение     за ЦУМ Теория на  
успешната  
приватизация

Гергов достигна 
мажоритарен дял 
с редица апорти в 
смесеното дружество, 
а след това и в самия 
панаир, като изкупи 
частни дялове

„Международен панаир 
- Пловдив” е в списъка 
на дружествата, които са 
забранени за приватизация, 
и до момента все още е 
в него, но въпреки това 
мажоритарен собственик в 
него е Георги Гергов. Как се 
случи това?

от държавна към 
частна собственост
През 2006 г. Тройната коа-
лиция реши да развие пана-
ира чрез публично-частно 
партньорство. В края на 
същата година с решение на 
общинския съвет в Плов-
див фирми на бизнесмена 
Георги Гергов и на община 
Пловдив създават смесе-
ното дружество  „Пълдин 
Туринвест”, което канди-
датства за приватизация-
та на панаира и получава 
49% от него. Първоначално 
три четвърти от „Пълдин 
Туринвест” беше собстве-
ност на общината. Георги 
Гергов обаче с поредица 
от апорти на свои фирми 
и имоти всъщност стана 
мажоритарен собственик 
на дружеството. 

В края на 2008 г. наход-
чивият бизнесмен купи и 
акциите на неколцина ин-
дивидуални собственици 
на земя в терена на панаира. 
Ето така Гергов се оказа и 
мажоритарен собственик на 
забранения за приватизация 
Пловдивски панаир с над 
50% участие и стана шеф 
на борда. 

Случайно или не, финан-
совите резултати на панаира 
оттогава започнаха да спа-
дат. Гергов вдигна цените за 
изложителите, заради което 
си навлече солидна глоба за 
злоупотреба с монополно 
положение. А в комбинация 
с последвалата криза пана-

ирът започна да се опразва. 
Някои от изложенията вече 
не се провеждат. Тради-
ционни събития като „Ви-
нария”, която заемаше по 
няколко палати, тази година 
едва изпълни едно хале. За 
сметка на това панаирът си 
купи телевизия - бившата 
„Еуроком”, а сега „Нова 
българска телевизия”. 
 
Трайков го иска  
обратно
С идването на власт на но-
вото правителство минис-
тър Трайчо Трайков заяви, 
че това е незаконна скрита 
приватизация и ще направи 
каквото трябва, за да върне 
собствеността на минис-
терството на икономиката. 
Трайков казва и че държава-
та от години не е получила 
дивиденти от панаира. Та-
къв наскоро беше изплатен, 
но за 2006 г. 

През април беше разпо-
редена прокурорска про-
верка на съдиите, одобрили 
увеличенията на капитала. 
Започна и съдебно дело, но 
Апелативният съд в Плов-
див не откри нарушения на 
съдиите. След множество 
коментари из медиите, че 
прокурорите не търсят къ-
дето трябва, през юни т. г. 
започна нова проверка, този 
път на смесеното друже-
ство „Пълдин Туринвест”, 
която все още не е приклю-
чила. Сагата ще продължи 
още известно време и краят 
не е ясен.

По повод делото Богомил 
Бонев, изпълнителен дирек-
тор на Пловдивския панаир, 
тогава заяви, че държавата 
заедно с община Пловдив 
притежава 62% от капитала 
на Пловдивския панаир и 
не може да се да се говори, 
че тя е загубила контрол 
върху дружеството. Гергов 
добави пък, че непрекъс-
натите проверки от години 
на ДАНС, прокуратурата и 
НАП, които не констатират 
нарушения, създавали лош 
имидж пред международ-
ните партньори. Надали 
обаче проверките изгониха 
изложителите. 

▶ Конкуренцията на новите модерни молове в София, кризата и разкопките за столичното метро пред сградата поставят ЦУМ в неконкурентна позиция, но според мнозина                                бившият универсален магазин е перфектен за нов дом на Националния исторически музей

върне мажоритарния дял 
на държавата в панаира. 
„Ние не приемаме схемата 
за апортиране на ЦУМ в ка-
питала на „Международен 
панаир - Пловдив”, защото 
сме против подобни схе-
ми за приватизация”, каза 
Трайков и обясни, че в мо-
мента разследват точно този 
вид скрита приватизация, 
която е направена в минало-
то на Пловдивския панаир. 
„От тази гледна точка за 
мен неговото предложение 
е неприемливо”, каза ми-
нистърът. Все пак Трайков 
потвърди, че е склонен да 
обмисли предложението, 
ако пловдивският бизнес-
мен предложи конкретна 
оферта с конкретна цена. 

С предистория
Вторият  
опит

Това не е първият 
път, в който 
Гергов се опитва 
да влее ЦУМ в 
панаира. Самият 
той призна, че са 
обсъждали идеята 
още при предишното 
правителство. 
Предложението обаче 
било отхвърлено от 
правителството на 
Тройната коалиция, 
която се опита да 
компенсира, като 
му подари земи в 
София и Варна, за 
да направи филиали 
на „Международен 
панаир - Пловдив”. 

Това обаче така 
и не се осъществи. 
Обяснението беше, 
че теренът до 
летището всъщност 
е аварийно трасе 
и не може да бъде 
застроявано. 
Немалка роля 
изигра обаче и 
общественото 
недоволство, което 
се чу тогава.

▶

▶

изгодна сделка?
Логично медиите стигнаха 
до извода, че идеята за музея 
всъщност е угодно скалъпе-
на, за да се отърве Гергов от 
губещо предприятие и за да 
увеличи дела си в „Между-
народен панаир - Пловдив”. 
Който пък е прекалено важен 
за държавата и тя няма да го 
остави на произвола, колкото 
и да затъва. Така собствени-
кът на панаира винаги ще 
има полза от него. 

Що се отнася до ЦУМ, 
той наистина едва ли може 
да се справи с конкуренция-
та на моловете, а в момента 
разкопаното кръстовище 
отпред допълнително го 
прави и труднодостъпен. 

Пловдивският бизнесмен 
оба -

че отрича бизнесът му с 
ЦУМ да е губещ, макар и с 
просто око да се вижда как 
той е толкова празен, че ко-
ридорите му кънтят. Редица 
магазини са затворили в 
последните месеци.  

Гергов купи имота за  
20 млн. EUR. през 2004 г. 
от британската „Риджънт 
пасифик груп”. Последната 
оценка на ЦУМ е от 2007 
г. и е за приблизително 
същата сума, но сградата 
няколко пъти е залагана 
за различни заеми и при 
това положение трябва да 
получи нова оценка, която 
се очаква да е значително 
по-ниска.

Засега по темата се уста-
нови мълчание. Продължава 
прокурорската проверка на 

„Пълдин Туринвест”, с която 
Трайчо Трайков се надява 
да събере достатъчно дока-
зателства, за да се стигне до 
съдебно решение в полза на 
МИЕТ по сделката за пана-
ира в съда. 

Министърът заведе дело 
през април. Противоречия 
очевидно има. Пловдив-
ският панаир е в списъка 
на забранените за привати-
зация дружества и въпре-
ки това Гергов е успял да 
придобие над 50% от него 
чрез апорти на свои имо-
ти и фирми в капитала на 
дружеството и изкупуване 
на частни дялове. При това 
пред очите на предишните 
управляващи, които явно са 
нямали нищо против това 
да се случи. ЦУМ няма инфраструктура и капацитета

да се конкурира с новите молове и да
печели като магазин, но пък е идеален

за сграда на Националния исторически музей. 

Напълно възможно e в ЦУМ да се
помести Националният исторически музей. 

Това ще бъде идеалното съчетание с
най-богата археология на града,
която е точно пред магазина. 

Ще дам ЦУМ на държавата безплатно....
срещу повече акции за мен

в Плодивски панаир. Това е неприемливо. Ние се борим точно
срещу скритата приватизация на

Панаира. Гергов да каже конкретна цена

Иван Костов,
председател на ДСБ

Божидар Димитров,
министър без портфейл

Йорданка Фандъкова,
кмет на София

Георги Гергов,
собственик на ЦУМ

Трайчо Трайков,
министър на икономиката

Графика: Гриша Струнджев

Снимка  Марина Ангелова

Снимка   Емилия Костадинова
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Наблюдение
500 лв. стана 
издръжката  
на човек

Издръжката през юни 
на едно 4-членно семей-
▶

ство е 1977 лв.
Издръжката на един 

член на домакинство е 
494 лв.

През второто три-
месечие хранителните 
стоки са поскъпнали  
с 1.2% .

▶

▶

Държавата се кани да нало-
жи твърде високи изисква-
ния за инвестициите, които 
организаторите на хазартни 
игри трябва да направят, за 
да получат новите си лицен-
зи. Това предупреждават над 
200 фирми от Българската 
търговска асоциация на про-
изводителите и организато-
рите от игралната индус-
трия (БТАПОИИ). Браншът 
е недоволен и от забраната 
за казина в хотелите, която 
предвижда  проектът за нов 
закон за хазарта.

Проектозаконът за хазарта 
бе изготвен от Министер-
ството на финансите и Дър-
жавната комисия по хазарта 
преди месец и до края на 
миналата седмица вървеше 
публичното му обсъждане. 
Очаква се той да бъде гласу-
ван до края на годината. 

високи изисквания
В проекта е записано, че раз-
решение за игри с игрални 
автомати, бинго и кено ще 
се дава само на тези органи-
затори, които са направили 
инвестиции не по-малко от 
150 хил. EUR. За разрешение 
на игрално казино трябва да 
се докаже инвестиция от поне 
600 хил. EUR. От фирмите, 
които произвеждат и търгуват 
с игрално оборудване, пък 
ще се изисква вложение от 
най-малко 300 хил. EUR, а от 
вносителите - 100 хил. EUR. 

Смятаме, че е редно изис-
кванията за инвестиции на 
този етап да бъдат по-ниски 

в съответствие със сегашна-
та икономическа ситуация, 
коментира за в. “Пари” Роси 
Маккий, почетен член на 
БТАПОИИ. От асоциацията 
предлагат и варианта тези 
високи размери на вложени-
ята да се изискват само при 
кандидатстване за първона-
чално издаване на лиценз. 

Гилдията настоява още 
фирмите с действащи ли-
цензи да продължат рабо-
та до изтичане срока им, а 
всички нови изисквания в 
закона да се прилагат едва 
след това. 

Лоши новини за  
игралния туризъм
Законът е оставил на заден 
план развитието на игралния 
туризъм, който има голям 
потенциал, коментира още 
Роси Маккий. В новия Закон 
за хазарта вече е отпаднала 
възможността в хотелите с 
категория три и повече звез-
ди да има казина и игрални 
зали. Ако регламентацията 
се приеме в този вид, мно-
го вече изградени обекти 
ще трябва да затворят, каза 
Маккий. 

Според асоциацията имен-
но наличието на казина в го-
лемите хотели ще привлече 
платежоспособни туристи, 
дори и извън активния се-
зон. Срещу забраната на 
игрални зали в хотелите се 
обявили и от повечето ту-
ристически асоциации, сред 
които Българският съюз по 
балнеология и SPA туризъм, 

Хотелите остават без казина
Фирмите от игралната индустрия се обявиха срещу високите изисквания 
за инвестиции в проекта на нов закон за хазарта

Доверието на 
потребителите се 
покачва с 4.5 пункта
Очакванията са за 
по-слаби съкращения 
на персонала

С 4.5 пункта се покачва по-
казателят „доверие на по-
требителите” в края на юли 
спрямо равнището отпреди 
три месеца, съобщава НСИ. 

По-малко песимизъм
Анкетираните домакинства 
са по-малко песимистично 
настроени в оценките си за 
общата икономическа ситуа-
ция в момента и за следващи-
те 12 месеца. Това важи както 
за населението в градовете, 
така и за населението в села-
та. Все пак потребителите, 
живеещи в селата, смятат, 
че финансовото състояние 
на техните домакинства в 
момента е по-лошо отпреди 

три месеца (понижение на 
балансовия показател с 4.8 
пункта), докато сред насе-
лението в градовете почти 
няма промяна - балансови-
ят показател намалява с 0.3 
пункта.

очаквания
Условията за спестяване 
продължават да бъдат не-
благоприятни, смятат потре-
бителите. Очакванията им 
за потребителските цени са 
да продължат да растат. По 
отношение на безработицата 
- най-голямата тревога на по-
требителите - предвиждания-
та са, че в бъдеще процесът 
на съкращаване на персонал 
ще бъде по-умерен.

Леко се повишава опти-
мизмът да се правят разходи 
за покупки на предмети за 
дълготрайна употреба. 

Eсенната сеитба ще бъде 
финансирана с 15 млн. лв. 
Фонд „Земеделие” 
ще кредитира 
с 10 млн. лв. и 
животновъдите

Общо 15 млн. лв. ще бъ-
дат отпуснати на зърно- 
производителите за целево 
кредитиране на есенната 
сеитба и още 10 млн. лв. на 
животновъдите  до края на 
2010 г., съобщи Държавен 
фонд „Земеделие”. 

По 6 лв. на дка 
Общо 10 млн. лв. от бю-
джета за зърнопроизводи-
телите ще са за покупка 
на торове за производство 
на пшеница реколта 2011 
г. Останалите 5 млн. лв. 
са предвидени за заеми за 
покупка на семена за пше-
ница. Както за семена, така 
и за торовете стопаните 
ще получат по 6 лв. на дка 
финансиране.

Зърнопроизводителите 
ще могат да кандидатстват 
за кредити за новата рекол-
та от 5 септември. Край-
ната дата за договаряне на 
средствата е 12 ноември 
2010 г. Самите заеми ще 

Българската хотелиерска и 
ресторантьорска асоциация, 
Националната асоциация 
за SPA и уелнес туризъм, 
Българската туристическа 
камара и Асоциацията на 
българските туроператори.

Пречки  пред износа
Производителите от играл-

ната индустрия са обезпоко-
ени и от изискването всяко 
едно оборудване, дори и това 
за износ, да бъде одобрено и 
утвърдено от Българския ин-
ститут по метрология и Дър-
жавната комисия по хазарта. 
Това създавало  пречки за 
експорта на българските 
производители на игрално 

оборудване. Тази разпоред-
ба е правилна само когато 
става дума за продукция, 
произведена за България, 
казва Роси Маккий. Когато 
обаче става дума за продук-
ция, произведена за други 
страни, тогава и моделите, 
и спецификацията, и изис-
кванията към оборудването 

може да са различни и не е 
редно контролни органи в 
България да имат компетен-
ции за това, заяви Маккий. 
Например оборудване, 
произведено за Мексико, 
е редно да бъде изпитано 
в съответна лаборатория и 
регулатор в Мексико. 

Мила Кисьова

се отпускат до 15 декември 
2010 г. 

Кредити за фураж
10 млн. лв. е целевото креди-
тиране и на животновъдите 
за покупка на фураж или фу-
ражни компоненти до края 
на 2010 г. За заеми ще могат 
да кандидатстват фермери-
те, отглеждащи овце, кози, 

крави и биволици, които не 
са получавали кредити от 
фонд „Земеделие” за 2008 
и 2009 г.

За заемите животновъдите 
ще могат да кандидатстват 
от 20 септември. Самите 
средства ще се договарят до 
30 ноември, а отпускането 
им ще става до 15 декември 
2010 г. На брой животно 

фермерите може да получат 
по 80 лв. за овце майки и 
кози майки и по 500 лв. за 
крави и биволици.

До края на 2011 г. е удъл-
жен и срокът за погасяване 
на предоставените на жи-
вотновъдите през 2008 и 
2009 г. кредити за покупка 
на фураж.

Ани Коджаиванова

Зърнопроизводителите могат да кандидатстват за кредитиране за покупка 
на семена и торове снИмка bloomberg

▶

За разрешение на игрално казино организаторът трябва да докаже инвестиция от поне 600 хил. EUR 
според новия закон за хазарта
▶
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Близо 11 млн. лв. ще бъдат похарчени 
за ремонт на музеи, опери и театри
Средствата по Програ-
мата за транснацио-
нално сътрудничество 
в Югоизточна Европа 
ще бъдат разплатени 
наесен

Министерството на култу-
рата ще получи близо 11 
млн. лв. за ремонт и модер-
низация на музеи, опери и 
театри по Оперативна про-
грама “Регионално разви-
тие”. Средствата ще бъдат 
похарчени за  сградите на 
Националния политехни-
чески музей и Национал-
ния исторически музей в 
София, държавните опери в 
Бургас и Русе, Национално-
то училище за музикално и 
сценично изкуство “Панчо 
Владигеров” в Бургас, Дра-
матично-кукления театър 
“Васил Друмев” в Шумен, 
Зала “България” и Сатирич-
ния театър “Алеко Констан-
тинов” в столицата. 

Сключени договори
“С подписването на послед-
ните 8 договора общата 
стойност на осигуреното 
финансиране на европрог-
рамата достига 25 млн. 
лв.”, каза зам.-министърът 
на регионалното развитие 
Лиляна Павлова. Преди два 
месеца беше подписан па-
кет от седем споразумения 

на стойност 15 млн. лв. 
Според  зам.-министъра 

на регионалното развитие 
Лиляна Павлова по същата 
програма има свободни 3.29 
млн. лв., за които се очакват 
нови проектни предложе-
ния. “С тях всички налични 
ресурси от 29 млн. лв., ко-
ито имаме за подпомагане 
на сферата на културните 
институции, ще бъдат ус-
воени до края на годината”, 
каза Павлова. По думите 
й над 1.8 млн. жители ще 
бъдат облагодетелствани 
от ремонтите на културните 
институти.

“От миналата година до-
сега Министерството на 
културата е сключило дого-
вори по европейски програ-
ми на стойност 57 млн. лв.”, 
каза министърът на култу-
рата Вежди Рашидов.  

Проекти за общини
“През следващите 3 сед-
мици ще бъде отворена 
схема, по която ще може 
да кандидатстват всички 
общини с над 10 хил. жи-
тели за ремонтиране на кул-
турно-исторически обекти 
на тяхна територия”, каза 
регионалният зам.-минис-
тър. Общините ще може да 
кандидатстват общо за 173 
млн. лв. налични свобод-
ни ресурси за културното 
наследство по ОП “Регио-
нално развитие”. 

Данъчните разкриха 300 хил. лв. 
укрити обороти в Слънчев бряг

Масово заведенията  
в морския курорт 
 крият обороти и  
осигуряват  
служителите си на 
минимални заплати

Близо 300 хил. лв. оборот 
излезе на светло сред вне-
запна проверка в Слънчев 
бряг. Служители на НАП 
и Инспекцията по труда 
провериха 4 от най-голе-
мите заведения в компле-
кса и установиха, че 7000 
от всеки 10 хил. лв., или 
близо 70% от оборота, не 
се декларират и върху тях 
не се внасят данъци. 

За нощ колкото  
за цял месец
В един от проверените 
обекти има отчетен общ 
оборот на касовите апарати 
за целия юли от 54 хил. лв., 
а само за 7 часа данъчно 
наблюдение е регистриран 
оборот от 42 хил. лв. „То-
ва, което става по морето, 
е подигравка с данъчните 
изисквания и с общество-
то, коментира   изпълни-
телният директор на НАП 
Красимир Стефанов. Щом 
собствениците на клубове 
крият 2/3 от оборотите си, 
наблюдението на заведе-
нията им ще продължи до 
края на лятото и на база 
на тези данни ще обложим 

скритите приходи за години 
назад”, закани се данъчният 
шеф.

още нарушения
Сред другите типични на-
рушения са неиздаването на 
касови бележки и осигуря-
ването на минимални суми 
на служителите - средно 
около 300 лв., а в едно от 
заведенията проверяващите 
са намерили служители с 
месечна заплата от 65 лв. 
Сред фрапиращите данъч-
ни нарушения е това, че 
приходите от вход на един 
от най-популярните клубо-
ве в комплекса изобщо не 
са отчитани.

Ани Коджаиванова
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Разплащане
От септември може да за-
почне разплащането на 
разходите по проектите по 
Програмата за транснацио-
нално сътрудничество в 
Югоизточна Европа, каза 

за в. “Пари” зам.-министър 
Лиляна Павлова. 

Преди време в. “Пари” 
писа, че има риск от неус-
вояване на 8.2 млн. EUR, 
тъй като финансовият ми-
нистър Симеон Дянков не 

беше одобрил финансовата 
обосновка на програмата. 
“Вече е подписан меморан-
думът за разбирателство, 
добрата новина е, че успях-
ме да минем за ратификация 
в последния ден от работата 

на парламента”, каза Павло-
ва. По думите й, след като 
бъдат изготвени отчетите по 
43-те проекта, направените 
разходи ще бъдат признати 
и разплатени.

Елина Пулчева

Ремонтират пътища в Пловдивско 
с пари от софийския боклук
Правителството е пре-
вело авансово над 1.1 
млн. лв. за началото на 
строежа

Основният ремонт на пъ-
тя от  гр. Раковски до с. 
Шишманци край Пловдив 
ще бъде финансиран с па-
ри от софийските бали със 
смет. Общата дължина на 
пътя е 7 км, ширината му 
е 6 км, като ремонтът на 
най-тежката отсечка от 
1.5 км ще приключи за 30 
дни. Пътят ще продължи да 
функционира и по време на 
ремонта.  

Правителството преведе 
аванс от 1 140 235 лв. за 
проблемната отсечка, каза 
премиерът Бойко Борисов, 
който направи първа копка. 
Остатъкът от всичките 4.8 
млн. лв., които бяха обеща-
ни от бюджета, ще бъде пре-
веден, когато изпълнителят 
“Инжстрой АД”-Пловдив 
приключи ремонта. 

Пропадане
При този ремонт не трябва 
да се повтаря историята с 
пропадащия лот от близ-
ката магистрала “Тракия”, 
която “ще ни излезе още 
20-30 млн. лв. заради бър-
зането на Станишев да я 
открие”, каза Борисов. Пъ-
тят Раковски - Шишманци е 
от изключително значение 
за четири населени места 

с около 10 000 души насе-
ление. Но така също при 
нужда той може да стане 
резервен подход за завода 
за преработка на битови 
отпадъци в Шишманци. 
За ремонт на още 3 км от 
околовръстното шосе ще са 
необходими още 5 млн. лв. 

Цена
Според кмета на Раков-
ски Иван Антонов цената 
от 1 млн. лв. за киломе-
тър беше постигната чрез 
обществена поръчка и е 
справедлива. “На два пъти 
поръчката беше атакувана 
в съда, но спечелихме де-
лото и сега работим”, каза 
Антонов. В тази цена влиза 
не само основен ремонт на 
пътната настилка, но също 
така прокарване на вода, 
канализация и отводняване 
на 3-километровия около-

връстен път, заяви кметът 
на Раковски. 

Договорка
Седемкилометровият път 
Раковски - Шишманци се 
ремонтира с бюджетни 
средства съгласно поста-
новление на Министерския 
съвет от юни т.г. за компен-
сиране на община Раковски 
заради завода за преработ-
ка на битови отпадъци на 
територията на общината. 
Общата стойност на про-
екта е 4.8 млн. лв.

През ноември 2009 г. беше 
постигнато споразумение 
срещу приемането на нови 
30 хил. т софийски бали 
боклук на сметището край 
Цалапица срещу 8 млн. лв., 
които държавата трябва да 
изплати. Пловдив трябва да 
получи 3 млн. лв., а община 
Раковски - 5 млн. лв. 

Министърът на културата вежди Рашидов ще  получи близо 11 млн. лв. за ремонт и модернизация на кул-
турни институти в страната
▶

снимка емилия костадинова

Борисов обеща да изплати парите по проекта след 
завършването на ремонта  снимка марина ангелова

▶

Проверките ще продължат, обеща шефът на НАП Красимир Стефанов  
 снимка марина ангелова

▶
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Общата нетна печалба на 
дружествата за допълнител-
но пенсионно осигуряване 
се е увеличила с 27.95% през 
първото полугодие на 2010 
г., показват изчисленията на 
в. „Пари” на база данни на 
Комисията за финансов над-
зор. Общият положителен 
резултат на сектора достига 
10.5 млн. лв. спрямо 8.2 млн. 
лв. за съпоставимия период 
на миналата година. „По-
високата печалба в сектора е 
нормална тенденция заради 
ръста на активите”, коменти-

ра резултатите Милен Мар-
ков, главен изпълнителен 
директор на ПОК „Съгласие” 
АД. По думите му резултатът 
изглежда добре само на фона 
на минали събития, защото, 
ако са ясно регламентирани 
резервите за бъдещи пла-
щания, може да се окаже, че 
печалбите са недостатъчни. 

Показатели
Общите приходи на ком-
паниите в периода януари 
- юни 2010 г. са 338.1 млн. 
лв., като се повишават с 5.4% 

на годишна база. Увеличение 
от 29.5% отчитат управля-
ваните активи на пенсион-
ните дружества. В края на 
юни тази година показате-
лят достига 3.45 млрд. лв., 
а година по-рано активите 
на сектора бяха 2.66 млрд. 
лв. „Ръстовете на основните 
показатели в пенсионните 
дружества са напълно нор-
мални”, е мнението на Со-
фия Христова, изпълнителен 
директор на ПОД „Алианц 
България” АД. Според нея 
положителната доходност, 

която реализират фондовете, 
също е помогнала за ръста 
на активите. Подобно е мне-
нието и на Милен Марков, 
според когото нови вноски и 
управление на съществува-
щи активи са причините за 
ръста на показателя. 

„Ръстовете са незадово-
лителни”, твърди Никола 
Абаджиев, председател на 
Българската асоциация на 
дружествата за допълнител-
но пенсионно осигуряване 
(БАДДПО). Според него е 
необходимо да се актуализи-

ра вноската в универсалните 
фондове.

Брой
Общият брой на осигурените 
лица в четирите вида фондо-
ве към 30 юни 2010 г. е 3 841 
181 души, което е 3.44% ръст 
на годишна база. Повечето 
осигурени лица са резултат 
от сезонната заетост, каза Со-
фия Христова. Според нея се 
увеличава и броят на работо-
дателите, които внасят. „Има 
много работодатели, които 
забавят вноските си”, добави 

Милен Марков. Според него 
това обаче не е страшно, тъй 
като тези вноски ще се пла-
тят. Мениджърите на пенси-
онните дружества изразиха 
оптимистични очаквания за 
резултатите на сектора в ос-
таващите месеци на 2010 г. 
„В края на тази година ще 
постигнем добри резултати”, 
твърди София Христова. По 
думите на Милен Марков 
второто полугодие на 2010 г. 
ще е по-добро за компаниите 
от изминалото.

Атанас Христов

Печалбата на пенсионните 
дружества се повишава с 28%

Ръстовете на основните 
показатели в пенсионни-
те дружества са напълно 
нормални. Няма драстичен 
спад на осигуряващите 
се лица във фондовете, 
което да е следствие на 
безработицата. Тя също 
намалява. Няма нещо 
необичайно в резултатите. 
Напротив, дори се вижда 
ръст на осигурените лица, 
което по-скоро се дължи 
на сезонната заетост. Броят 
на работодателите, които 
внасят, се увеличава. Не 

очаквам да има сътресения 
на пазара до края на годи-
ната. От началото на 2010 
г. с малки изключения 
фондовете са с положител-
на доходност, което също 
помага за ръста на активи-
те. Особено от март насам 
тенденцията е за трайно 
положителна доходност и 
мисля, че в края на тази го-
дина ще постигнем добри 
резултати.

София Христова,
изпълнителен директор на ПОД 

„Алианц България” АД

Активите на сектора са се увеличили с 30% на годишна база

КомПАнии 
и ПАзАри
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Тенденцията е за трайно 
положителна доходност

По-високата печалба 
в сектора е нормална 
тенденция заради ръста 
на активите. Проблемът е, 
че не са ясно определени 
рисковете, които ще трябва 
да поемаме в бъдеще за 
изплащане на пенсии. 
Ако резервите бяха ясно 
регламентирани, картина-
та щеше да е по-ясна. На 
фона на минали събития 
печалбата изглежда добре. 
Прекалено рано е да се 
коментира, защото няма 
човек в сектора, който да 

каже дали е достатъчна. 
Активите се повишават 
заради управление на 
съществуващите и новите 
вноски. Моите очаквания 
за второто полугодие са ле-
ко оптимистични и мисля, 
че то ще е по-добро от пър-
вото. До края на годината 
активите ще отчетат по-
висок ръст, който ще дойде 
от доходност и събиране на 
нови вноски.

милен марков,
главен изпълнителен директор  

на ПОК „Съгласие” АД 

Второто полугодие  
ще е по-добро от първото

Мнение
Увеличава се  
ефективността  
от инвестициите
Повишенията, които 
наблюдаваме, са резултат 
и от доброто управление на 
пенсионноосигурителните 
дружества. Действията на 
НАП оказаха положител-
но влияние за компаниите, 

тъй като доведоха до пови-
шаване на събираемостта. 
Въпреки че положителният 
резултат е налице и се пови-
шава, трябва да отчетем и 
факта, че има и дружества 
на загуба. Ръстовете обаче 
са незадоволителни. 

Трябва да се актуали-
зира вноската в универ-
салните фондове и да се 
помисли за данъчни облек-

чения за осигуряващите се в 
доброволните схеми.

Вижда се и повишаване 
на ефективността от инвес-
тициите. Има активност от 
Министерството на финан-
сите и от самите компании 
да купуват ДЦК. Това е 
добре, защото се подпомага 
развитието на икономиката.

никола Абаджиев,
председател на БАДДПО
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Фондът намали 
годишното 
възнаграждение 
към обслужващото 
дружество

Земеделските земи в ин-
вестиционния портфейл на 
“Агро Финанс” АДСИЦ 
са се увеличили с 6.05% 
през последната година, 
показва месечният бюлетин 
на дружеството. В края на 
юли тази година специали-
зираният фонд за имоти 
притежава 130 501 декара, а 

Земите на “Агро Финанс”  
се увеличиха с 6% за година

Падежът на емисията 
се удължава с три 
години, лихвата се 
увеличава с 0.5%

Фондът за имоти “Интерка-
питал Пропърти Дивелоп-
мънт” АДСИЦ получи ис-
каното удължаване на срока 
за плащане на главницата 
по издадената от дружество-
то емисия облигации. На 
проведеното общо събра-
ние държателите на дълго-
ви книжа са дали съгласие 
падежът на емисията да се 
удължи с три години до 14 
август 2013 г. Кредиторите 
на компанията са приели и 
повишаване на годишната 
лихва с 0.5% до 9.5%, като 
плащанията ще са на всеки 
три месеца.

Таблица
Падежът на емисията беше 
на 14 август тази година, 
като от “Интеркапитал ПД” 
поискаха отсрочка заради 
липса на средства, с които да 
погасят задълженията си.

Според новата договорка 
на 14 август 2010 г. ще тряб-
ва да плати 500 хил. EUR от 
главницата плюс 107 753 
EUR лихва. В новата схема 
на погасяване ще последват 
10 плащания на главница по 
125 хил. EUR, а последното 
амортизационно плащане 
трябва да е 3.25 млн. EUR. 

искане
Кредиторите на “Интерка-
питал ПД” задължиха фон-

“Интеркапитал ПД” получи 
отсрочка за облигациите си

да да учреди допълнителни 
обезпечения по емисията 
дългови книжа. Първото ис-
кане на кредиторите е да се 
направи застраховка в “Евро 
инс”, като полицата да по-
крива риска от неплащане на 
лихви и главница от фонда 
за имоти.  

Емитентът на дългови 
книжа ще трябва да учреди 
втора ипотека на 7836 кв. м 
търговски площи в курор-
та “Марина кейп”. Ипоте-
ката трябва да се направи 
не по-късно от месец след 
общото събрание, или до 6 
септември 2010 г. Освен до-
пълнителните обезпечения 
облигационерите поискаха 
и ограничаване на плаща-
нията към обслужващото 
дружество “Интеркапитал 

на 3 август акциите на "интеркапитал пД" са били 
допуснати за търговия на Варшавската фондова борса
▶

Маркетс” АД.

Дебют
“Интеркапитал ПД” стана 
първата българска компа-
ния, която направи двойно 
листване. На 3 август 2010 
г. акциите на фонда са би-
ли допуснати за търговия 
на Варшавската фондова 
борса. Поръчки за книжата 
ще може да се правят през 
алтернативната система 
NewConnect. Очакванията 
на компанията са първата 
котировка с книжата да е в 
периода 9-13 август. Фон-
дът е избрал за маркетмей-
кър по емисията полския 
инвестиционен посредник 
Copernicus Securities Spolka 
Akcuyjna.

атанас Христов

година по-рано в портфейла 
му имаше 123 060 декара 
земи.

пари
За закупуване на имотите 
компанията е инвестирала 
36.9 млн. лв. Един декар 
земя с всички разходи по 
придобиването струва сред-
но по 283 лв., се казва в 
доклада на “Агро Финанс”. 
В края на юли фондът за 
земи е отдал под аренда за 
стопанската 2009/2010 г. 
115 хил. декара, или 88% от 
притежаваните земи. Сред-

ната договорена рента е 20 
лв. на декар.

“Агро Финанс” АДСИЦ 
и обслужващото му дру-
жество “Агро Финанс Кон-
султ” ЕООД са се спора-
зумели за намаляване на 
годишното възнаграждение 
на обслужващото друже-
ство след 1 юли 2010 г. 
Сумата вече ще е 1.5% от 
стойността на придоби-
ване на инвестиционните 
имоти, а не както досега 
1.5% от активите. Към 30 
юни тази година фондът за 
земи има активи за 51.494 
млн. лв., а инвестираните 
средства са 36.8 млн. лв. 
От АДСИЦ очакват, че след 
споразумението разходите 
за обслужване ще се пони-
жат с 29% от следващото 
тримесечие.

отчет
Според отчета за доходите 
на “Агро Финанс” към 30 
юни компанията е увеличи-
ла общите си приходи с 35% 
до 1.47 млн. лв. Печалбата 
на фонда се повишава със 
108% на годишна база и за 
полугодието на 2010 г. е 610 
хил. лв. Последната сделка 
с акции на дружеството е 
от 30 юли, когато 20 лота 
смениха собственика си на 
цена 0.90 лв. за акция. Това 
означава пазарна капитали-
зация от 29 млн. лв.

Equest чака още оферти 
за “Техномаркет”
Фондът обмисля 
различни варианти 
за продажбата на 
веригата магазини за 
електроника

Инвестиционният фонд 
Trans Balkan Investments 
Limited (бившия Equest 
Investments Balkans Limited) 
може и да не продаде вери-
гата магазини за потреби-
телска електроника “Тех-
номаркет” на основателя й 
Николай Китов. Това става 
ясно от съобщение на фонда, 
публикувано на Лондонска-
та фондова борса. В края 
на юни стана ясно, че TBIL 
е получила оферта за про-
дажба на дела си 61.8% от 
TechnomarketDomo, който 
обединява “Техномаркет” и 
румънската верига “Домо”. 
Предложението е отправено 
от Китов и основателя на 

“Домо” в Румъния Лоранд 
Сарвади. 

планове
Според официалното съ-
общение на фонда обаче в 
момента се обмисля каква 
точно ще бъде съдбата на 
TechnomarketDomo. В съоб-
щението на TBIL се казва, че 
за продажбата на веригата са 
наети консултанти в Румъ-
ния и в България в лицето 
на Ernst&Young, които ще 
съветват мениджмънта за 
осъществяването на сделка-
та. Фондът притежава 100% 

от капитала на “Техномаркет 
Груп”, изкупен през 2006 г. 
срещу 60.9 млн. EUR. Делът 
на TBIL в Domo е в размер 
на 75%, изкупени преди 3 
години срещу 75 млн. EUR. 

оценка
Консултантите на TBIL ще 
разгледат както офертите 
на Китов и Сарвади, та-
ка и “други реалистични 
предложения” за сделка. В 
тях се включва и продаж-
бата само на част от дела в 
TechnomarketDomo. Парите 
от сделката ще отидат за по-
гасяване на 17 млн. EUR към 
Държавния резервен фонд 
на Оман и продължаване на 
инвестициите в развитието 
на веригата в Югоизточна 
Европа, обявиха в края на 
юни от фонда. В края на ми-
налата седмица стана ясно, 
че Equest е продала и бивше-
то кино “Изток” на Billa. 

60.9  
▶ млн. EUR плати  
Equest  за  
"Техномаркет"  
през 2006 г.

Десислава Йорданова, изпълнителен директор на 
"агро Финанс" аДСиЦ
▶

Снимка марина ангелова

Снимка bloombERg
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GM подготвя най-голямото 
IPO в историята на САЩ
Автомобилният 
производител ще 
отвори отново една  
от фабриките си
Американският автомоби-
лен производител General 
Motors (GM) подготвя най-
голямото първично пуб-
лично предлагане в исто-
рията на САЩ и очаква да 
привлече инвеститорски 
интерес с емисията си ак-
ции. Главният изпълните-
лен директор на компани-
ята Ед Уитакър потвърди, 
че се работи усилено по 
въпроса и че емисията ще 
бъде пусната възможно 
най-скоро.

механизъм
Експертите очакваха, че 
първоначално GM ще пус-
не за публична търговия 
само част от емисията. По 
думите на Уитакър обаче 
най-вероятно всички ак-
ции ще бъдат предложени 
наведнъж. Говорител на 
компанията по-късно уточ-
ни, че решението кога и 

колко от емисията да бъде 
пусната на пазара ще бъде 
взето от настоящите акцио-
нери, правителствата на 
САЩ и Канада, здравния 
фонд United Auto Workers и 
бившите облигационери.

Американското прави-
телство придоби 61% от 
автомобилния производи-
тел в замяна на държавна 
помощ от 50 млрд. USD, 
която спаси компанията от 
фалит. GM върна 6.7 млрд. 
USD от финансирането, а 
останалата част беше кон-
вертирана в акции.

Фабрики
Компанията има намере-
ние да отвори отново една 
от автомобилните си фа-
брики, която беше закри-
та през 2009 г. Уитакър 
отказа да уточни за кой 
завод става дума. Две от 
предприятията на GM са в 

Двете компании са за-
подозрени, че искат да 
дадат предимство на 
определени източници 
на информация

Лидерът в онлайн търсенето 
Google и един от най-голе-
мите доставчици на интер-
нет в САЩ Verizon може да 
поставят началото на края 
на интернет по начина, по 
който той съществува в мо-
мента. Това твърдят анали-
затори след публикуването 
на информация за прегово-
ри между двете компании, 
които ще се опитат да де-
финират различни начини 
за пренос на информация 
по различни мрежи, пише 
The Telegraph. Ако подобна 
сделка бъде сключена, тя ще 
наруши един от водещите 
принципи на мрежата - ин-
формацията трябва да бъде 
предавана с една и съща 
скорост независимо кой е 
източникът и откъде е той. 

Сценарий
Google и Verizon обаче 
планират да приоритизи-
рат съдържанието, което 
означава, че ще дадат пре-
димство на някои източ-
ници на информация за 
сметка на други. С други 
думи - YouTube може да 
се зарежда по-бързо от 
Metacafe например. Тази 
информация накара воде-
щите агенции да обявят, че 

Google и Verizon водят тайни 
преговори за преноса на данни

Производителят 
печели от отварянето 
си към развиващите се 
пазари

Световният лидер в шокола-
дови, захарни и млечни из-
делия, американската Kraft 
Foods Inc., отчете ръст от 
13% в печалбата си за вто-
рото тримесечие от 827 млн. 
USD преди година до 937 
млн. USD към края на юни. 
Резултати при продажбите 
на компанията се дължат 
на тласъка, даден от придо-
бития по-рано тази година 
английски гигант Cadbury 
Plc. Чрез сделката Kraft се 
отвори към развиващите се 
пазари, смятат анализатори. 
Двигатели на консолидира-
ните приходи са продаж-
бите на дъвки в Латинска 
Америка и на шоколади в 
Индия. 

показатели
След придобиването на 
стойност 19 млрд. USD сво-
бодно търгуемите акции на 
американския производи-
тел се увеличиха с 18%. В 
резултат на това печалбата 
му на акция се сви от 0.56 
до 0.53 USD, пресмята WSJ. 
Консолидираните приходи 
от продажби са скочили с 
25% през първото полуго-
дие до 12.25 млрд. USD. 
Органичният растеж на гру-

Kraft излиза по-силен 
благодарение на Cadbury

 Главният изпълнителен директор на GM Ед Уитакър каза, че най-вероятно всички акции ще бъдат предло-
жени за търговия наведнъж          Снимки BloomBerg

▶

пата обаче, който изключва 
влиянието на сливанията и 
придобиванията през пе-
риода, се е покачил едва с 
2.2%. По тази причина ком-
панията занижи годишната 
си прогноза за органичен 
растеж до 3-4%.

Статут
На този етап Kraft не пла-
нира да се разраства повече 
чрез придобиването на дру-
ги бизнеси, коментира пред 
Bloomberg президентът на 

компанията за Европа Майк 
Кларк. Освен Cadbury през 
2007 г. американският ги-
гант придоби и „бисквите-
ното” подразделение LU на 
френската Groupe Danone 
SA. По този начин европей-
ският клон на Kraft е реа-
лизирал органичен растеж 
от 3.9%, като най-търсени 
са били кафето „Якобс” и 
сиренето „Филаделфия”. За 
сравнение в Северна Аме-
рика органичните продажби 
са спаднали с 1.3%.

 Шоколадите на Cadbury увеличиха продажбите на 
Kraft Foods, след като гигантът предложи по-висока 
оферта за придобиване на компанията от конкурен-
та Hershey Co.                

▶

ако подобни планове бъдат 
одобрени, може да настъ-
пи Денят на страшния съд 
за интернет. 

Грешно разбиране
Според главния изпълни-
телен директор на Google 
Ерик Шмид обаче инфор-
мацията за преговорите 
между компанията му и 
Verizon е грешно интер-
претирана. „Преговаряме 
от доста време насам и 
се опитваме да намерим 
дефиницията на интернет 
неутралността”, коментира 
той. Според него двете ком-
пании искат да постигнат 

приоритизация на различ-
ните видове информация 
- например видеофайло-
вете по мрежата ще бъдат 
разпространявани с една и 
съща скорост независимо 
от източника си. Те обаче 
може спокойно да се кон-
курират с други типове 
информация, като текст 
или изображение, казва 
Шмид. 

Дори и този сценарий не 
се нрави на обществото. 
„Интернет е твърде голям, 
за да оставим бъдещето 
му в ръцете на две компа-
нии”, смятат от фондацията 
Public Knowledge. 

състояние на готовност за 
подновяване на работата 
- в Спринг Хил (в щата 
Тенеси) и в Джейнсвил 
(Уинсконсин).

Дистрибутори
До ноември GM ще има 
4500 дистрибутора, които 
ще предлагат четирите ос-
новни модела на компания-

та - Chevrolet, Buick, GMC 
и Cadillac. След процеду-
рата по несъстоятелност 
производителят прекрати 
производството на чети-

ри други свои модела. В 
момента компанията има 
с 25% по-малко търговски 
представителя, отколкото в 
началото на 2009 г. 

 Главният изпълнителен директор на Google Ерик 
Шмид не вижда нищо нередно в преговорите с Verizon 
▶
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Полша ще се сближава 
с Русия и Германия
Новият президент 
на Полша Бронислав 
Коморовски призова 
за сътрудничество 
между политическите 
сили
Бронислав Коморовски 
положи клетва като пре-
зидент на Полша месец 
след изборната си победа. 
Един от първите му призи-
ви след инаугурацията му 
за държавен глава бе за без-
проблемно сътрудничество 
между политическите сили, 
предава BBC. 

Сред основните му прио-
ритети ще бъде контролът 
върху обществените фи-
нанси. Полша има шанс за 
силен икономически ръст 
въпреки сътресението на 
глобалната икономика, за-
яви Коморовски пред де-
путатите след полагането 
на клетвата си. 

Партньори
Според новия държавен 
глава е важно всички поля-
ци да имат равен достъп до 
правни услуги, което е един 
от основните проблеми в 
момента. Коморовски ще 
залага и на разширяване 
на партньорските взаимо-
отношения с Чехия, Унга-
рия и Словакия. Освен това 
Полша трябва да възобнови 
връзките си Русия, които са 
в стагнация след падането 
на комунистическия режим 
през 1989 г., смята новият 
държавен глава. 

Свитият държавен 
бюджет ще удари 
лошо частния сектор, 
сочат прогнози

Броят на частните компа-
нии в процедура по не-
състоятелност ще скочи 
с 20% до края годината, 
предупреждават от бри-
танската Асоциация на 
специалистите по бизнес 
възстановяване R3. Мрач-
ната прогноза се дължи 
на обявеното от правител-
ството на Дейвид Камерън 
допълнително орязване 
на държавните разходи с 
6 млрд. GBP. Опитите на 
коалицията да ограничи 
рекордния бюджетен дефи-
цит на Острова ще принуди 
почти всички министерства 
да свият разходите си с 
около една трета. 

Ефект
През първото тримесечие на 
2009 г. Великобритания отче-
те рекорден брой компании 
в задължителна процедура 
по несъстоятелност - 4951. 
Година по-късно въведените 
планове за разсрочено данъч-
но плащане и исторически 
ниският лихвен процент по 
заемите от 0.5% успя да свие 
цифрата с 18% до 4060. 

връх
По изчисления на R3 броят 
на фалиралите компании 
през 2010 г. ще достигне 
връх от 27 797 фирми, или 
с 5% повече спрямо 26 443 
година по-рано. Разсроче-
но плащане на данъци на 
стойност повече от 5.2 млрд. 
GBP са договорили над 200 
хил. компании от ноември 
2008 г. насам, отчитат от 
асоциацията.

Безработицата в САЩ 
остава непроменена Брюксел ще задели 

440 млрд. EUR 
за нестабилните 
държавни финанси на 
страните от ЕС

Фондът за финансова ста-
билност на страните от 
Европейския съюз вече 

официално работи, съоб-
щава AP. Брюксел успя да 
оформи пакета помощи за 
по-малко от 2 месеца след 
обявяването на планове за 
създаването му през юни, 
когато финансовата криза 
в Гърция беше в разгара 
си. Сега обаче ситуацията 
в Атина се успокои след 

положителните оценки от 
страна на ЕС и Между-
народния валутен фонд, а 
финансовите пазари започ-
наха да се възстановяват 
след първоначалния шок 
от бюджетните проблеми 
на южната ни съседка. То-
ва кара анализаторите да 
вперват, че може и да не се 

Европейският спасителен фонд заработи 

Коморовски спечели из-
вънредните президентски 
избори в страната, след като 
победи на балотажа брата 
близнак на трагично загина-
лия в самолетна катастрофа 
Лех Качински - Ярослав. 
Бившият полски президент 
загуби живота си на път към 
руския град Катин, където 
трябваше да почете паметта 
на загиналите над 20 хил. 

Спасителният фонд на Брюксел ще се опита да гарантира стабилността на 
еврото  снимка bloomberg

▶

Хиляди британски 
фирми ще фалират 
през 2010 г.

Компаниите не 
разкриват достатъчен 
брой нови работни 
места

Нивото на безработицата 
в САЩ остана непроме-
нено и през юли, след като 
частният сектор продължи 
да наема нови работници 
със забавящи се темпове, 
показва месечният доклад 
на американската Агенция 
по заетостта. 

Нови места
Едва 71 хил. нови места 
са разкрити миналия ме-
сец - с 64.5% по-малко от 
необходимите 200 хил., за 
да падне нивото на безра-
ботните американци под 
9.5%. Нетният брой на 
освободените лица пък 
възлиза на 131 хил., което 
се дължи предимно на за-
критите 143 хил. временни 
места. 

възстановяване
Общо 14.6 млн. кандидати 
са търсели активно работа 
през юли, обобщава аген-
цията. Това е двойно повече 
от броя им през декември 
2007 г. Възстановяването 
на предкризисните нива е 
един от фокусите на докла-
да. Икономиката на САЩ е 
загубила 8.4 млн. работни 
места за периода 2008-2009 
г. Със сегашните темпове ще 
минат години, докато паза-
рът на труда да се върне към 
показателите отпреди 2007 
г., обясняват анализаторите. 
За сравнение тази година 
частният сектор е открил 
едва 559 хил. нови места.

Бронислав Коморовски поема Полша в период на политическа стабилност, ко-
ментират анализатори снимка reuters

▶

поляци при клането край 
града след края на Втората 
световна война. 

Стабилност
Той ще бъде четвъртият 
президент на страната след 
падането на комунизма и 
обяви още по време на кам-
панията си, че ще търси 
по-близки отношения с Гер-
мания и Русия. Коморовски 

спечели трудна надпревара 
с Качински, която приключи 
с балотаж, на който новият 
полски президент извоюва 
53% от гласовете. 

Според анализатори с 
встъпването му във власт 
Полша влиза в период на 
политическа стабилност 
предвид еднаквите възгле-
ди на президента и преми-
ера на страната.

Правителството на Дейвид Камерън планира да съ-
крати държавните разходи с 6 млрд. GBP 
▶

53
▶процента от поляци-
те подкрепиха Бронислав 
коморовски на втория 
тур от президентските 
избори в страната

8.4
▶млн. работни места са 
закрити в саЩ от начало-
то на кризата

стигне до използването на 
предвидените помощи от 
440 млрд. EUR. 

Стратегия
Последната стъпка от въвеж-
дането на спасителния фонд 
в действие беше одобре-
нието от страна на Италия, 
което стана факт на 4 август. 
Целта на самия фонд е га-
рантирането на финансовата 
стабилност на държавите 
членки на ЕС и еврозоната, 
което да гарантира бъдещето 
на еврото като единна евро-
пейска валута. 

Рейтинг
Единственият проблем пред 
Европейският спасителен 
фонд (EFSF) е, че все още 
няма кредитен рейтинг. Очак-
ванията са, че съвсем скоро 
той ще се сдобие с най-ви-
соката оценка от страна на 
агенциите - ААА. 

Дори и дотогава фондът 
ще може да издава облига-
ции, гарантирани от страни-
те членки на еврозоната. 

снимка bloomberg
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7371 7385
Калай LME USD/т 20440 20650
Олово LME USD/т 2160,5 2193
Цинк LME USD/т 2069 2126
Алуминий LME USD/т 2191,25 2215,25
Никел LME USD/т 21809 22080
Алуминиева сплав LME USD/т 2245 2190

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1207,3 1207,5
Сребро LME USD/тр.у. 18,48 18,51
Платина LME USD/тр.у. 1573,5 1577,25
Паладий LME USD/тр.у. 491,6 494,6
Родий LME USD/тр.у. 2100 2150

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 81,76 81,64
Брент ICE USD/б 80,51 81,01
Газьол ICE USD/т 684,75 691,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,612 4,632
Бензин 95 NYMEX USD/т 727 -
Нафта NYMEX USD/т 675 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 303,14
Царевица Yellow CBT USD/т 162,99
Ечемик Feed ASX USD/т 319,69
Памук No.2 NYBOT USD/т 1777,34
Какао  NYBOT USD/т 3057,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3736,77
Соя No.2 ICE USD/т 376,89
Захар White NYSE LIFFE USD/т 537,70

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 9.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
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За	дата	6.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,48 1126,28

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	6.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0259	лв. 1.0106	лв. 1.0208	лв. 1,14% 5,97%

Сентинел	-	Рапид 1,1744	лв. 1,1744	лв. 2,51% 4,14%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	5	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

5.08.2010	г.

157,38 156,61 155,84 155,46 153,54 153,54   
11,95 11,89 11,83 11,81 11,66 11,66   
85,25 84,84 84,43 84,01 82,77 82,77   
99,36 98,88 98,40 97,92 96,47 96,47   
763,93 760,22 756,51 752,81 741,68 741,68   
166,53 165,74 164,94 164,15 158,60 158,60   
80,23 79,84 79,45 79,07 77,14 77,14   
153,28 152,54 151,80 151,06 147,38 147,38   
304,35 302,90 301,45 300,01 289,86 289,86   
190,86 189,95 189,04 188,13 181,77 181,77   
230,52 229,42 228,32 227,22 219,54 219,54   
82,37 81,98 81,59 81,20 78,45 78,45   
233,71 232,60 231,48 230,37 222,58 222,58   

до	15.00	ч.	на	5.08.2010	г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36238 0,00689

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,45837 -0,01173

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,45231 -0,01185

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,41419 -0,00103

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,19315 0,00250

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,90075 -0,00159

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62475 -0,00007

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35614 -0,00227

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,91229 0,00155

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,70684 0,00018

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,01895 0,02585

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,65985 -0,00093

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,21577 0,00407

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72868 0,00791

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27747 0,00575

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76130 0,00000

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17925 -0,00801

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,71682 0,01847

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48281 -0,00031

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08470 0,00705

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,30650 0,01169

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,90552 -0,00480

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,60629 0,00845

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,97034 -0,00620

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08511 0,00051

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09860 0,00161

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,62820 0,00602

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,91097 0,02855

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,48439 0,00090

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04232 -0,00962

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1772,16000 0,13000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 9.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	6/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,175960 € 1,199479 € 1,170080
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,898337 € 0,916304 € 0,893845

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,837841 € 0,854598 € 0,833652

Цените са валидни за поръчки, подадени на 3/08/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	9/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,13568  лв. 1,13568 лв. 1,13568 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 9/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3272 1,3274 1,3283 1,3158
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,833 0,83315 0,83375 0,82905
ЯПОНСКА йЕНА JPY 112,94 112,96 113,71 112,57
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3778 1,3781 1,3847 1,3769
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,9264 7,9305 7,9341 7,8656
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4042 9,4085 9,4103 9,3751
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,359 1,3598 1,3596 1,3391
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4465 1,4471 1,4477 1,4348
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,12 279,53 280,43 277,8
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,751 24,771 24,792 24,686
РУСКА РУБЛА RUB 39,5453 39,5757 39,5736 39,285
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9888 3,9911 3,9963 3,981

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 6.08.2010 г.

балансиран 4.9207 4.9453  5.1175 4.9207 4.8223   -4.44% 14.97% -8.39% -24.36% 21.01.2008
фонд в акции 6.7452 6.7789  7.0150 6.7452 6.6103   -4.78% 14.32% -7.74% -14.39% 23.01.2008
високодоходен 10.1325 10.2845  10.5378 0.0000 0.0000   0.72% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2555    2.2555    -9.50% 27.61% -9.46% -57.39% 12.11.2007
балансиран 2.6913    2.6913    -9.52% 24.29% -10.08% -50.60% 12.11.2007

паричен пазар 11.1945  11.1889  11.1721 11.1833 11.1833 11.1889 4.16% 0.12% 6.97% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.8236  10.7698  10.6621 10.7160  0.0000 0.56% 4.70% 6.04% 4.19% 06.10.2008
фонд в акции 10.0759  10.0258  9.8754 9.9255  0.0000 -2.48% 8.81% 3.73% 0.14% 06.10.2008
             
балансиран 13.5506    13.4164    -0.04% 6.27% 3.78% 6.53% 14.12.2005
фонд в акции 7.8876    7.8095    -6.77% 12.76% -5.83% -4.87% 01.03.2006
фонд в акции 4.7945    4.7470    -18.90% 12.93% -16.26% -16.56% 21.06.2006
фонд в акции 7.9125    7.6820    -3.01% 12.81% 1.85% -10.01% 05.02.2008
фонд в акции 11.3291    10.9991    7.18% 12.21% 12.10% 3.88% 05.02.2008
паричен пазар 11.9255    11.9255    5.12% 0.21% 8.89% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.6054    80.3233  80.6054  -2.81% 1.99% 1.65% -5.23% 20.11.2006
фонд в акции 46.8575    46.6232  46.8575  -9.71% 3.05% -8.26% -14.34% 20.11.2006
фонд в акции 62.3094    61.9979  62.3094  -9.62% 4.22% -4.80% -13.28% 03.10.2007
             
фонд в акции 99.0312    97.5568    -4.25% 3.10% -2.24% -0.49% 04.01.2007
балансиран 80.1475    78.9543    -3.95% 2.00% -4.33% -7.31% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30235    1.29975    4.19% 0.87% 6.58% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.06356    1.05720    -1.46% 5.54% 2.61% 1.26% 01.12.2005
фонд в акции 0.73347    0.72258    -6.17% 12.42% 2.28% -6.95% 01.03.2006
фонд в акции 0.73095    0.72657    -0.41% 1.91% 2.42% -12.23% 07.03.2008
ниско рисков 1.04619    1.04306    1.98% 0.38% 3.62% 3.49% 07.05.2009

балансиран 101.0504    100.0450    -2.13% 8.87% 3.02% 0.12% 07.12.2005
балансиран 107.2199    106.1531    -2.78% 7.73% 0.34% 1.47% 06.03.2006
фонд в акции 86.1599    84.8771    -4.88% 12.82% 2.42% -1.58% 20.06.2005
паричен пазар 120.9377    120.9377    5.27% 0.55% 6.95% 7.10% 31.10.2007
ниско рисков 93.4989    93.1253    3.57% 2.67% -3.32% -2.69% 01.02.2008
ниско рисков 105.7649  105.6592  105.3422  105.6592  3.16% 1.38% 5.37% 5.13% 01.07.2009

балансиран 4.5785     4.5511     -6.89% 10.60% 3.63%*** 4.48% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9350  0.9303   0.9280  0.9234     -12.14% 17.94% -5.89%*** -6.33% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6413     17.5183     -5.82% 8.90% -6.86% 10.21% 28.09.2004
фонд в акции 11.0425    10.8889     -9.52% 12.85% -10.27% 2.04% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2021     1.1843     -7.22% 14.11% 4.99% 1.95% 10.05.2004
фонд в акции 0.7658     0.7545    9.76% 21.92% 31.65% -7.09% 04.10.2006
фонд в акции 0.9541     0.9400    8.81% 21.37% 5.52% -2.26% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.7856  129.5916  129.3329    2.68% 3.30% 5.11% 6.22% 04.05.2006
балансиран 14.2865  14.2865  14.1450    -5.06% 8.29% -3.80% 2.04% 17.12.2004
фонд в акции 0.7387  0.7314  0.7242    -1.42% 15.56% 3.22% -7.29% 04.05.2006
             
балансиран 791.4342    785.5132    1.48% 6.34% 10.23% -9.38% 09.05.2008
фонд в акции 709.7560    704.4461    0.11% 7.99% 11.40% -13.01% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2246    11.2246    3.27% 1.81% 6.54% 2.59% 30.01.2006
балансиран 117.1420    117.1420    -2.40% 7.38% 3.23% 1.80% 30.01.2005
фонд в акции 6.4981    6.4981    -7.75% 16.52% 5.32% -9.10% 30.01.2006
фонд в акции 10.0544    10.0544    -0.14% 2.41% 1.92% 0.36% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.6830    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5117  0.5092  0.5067    -2.79% 8.24% -0.34% -22.05% 19.11.2007
балансиран 0.7431  0.7405  0.7379    -0.46% 3.73% 1.61% -10.50% 19.11.2007
ниско рисков 0.9915  0.9900  0.9885    2.81% 1.39% 5.80% -0.37% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2549  1.2530 1.2511    3.61% 0.38% 8.12% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2780  1.2742 1.2704    4.27% 1.10% 9.06% 5.67% 16.03.2006
балансиран 0.8563  0.8529 0.8495    -1.51% 4.69% 0.91% -3.56% 16.03.2006
фонд в акции 0.6307  0.6276 0.6245    -6.52% 8.95% -2.88% -10.06% 16.03.2006
балансиран 0.7298  0.7269 0.7240    -4.38% 6.04% -5.35% -12.06% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0252  1.0252 0.9739    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1744   1.1744    2.51% 0.22% 4.14% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0259   до 90 дни  над 90 дни  1.14% 3.93% 5.97% 0.32% 12.09.2005
    1.0106  1.0208      

балансиран 7.1937   7.1937    -12.42% 12.12% -1.69% -7.16% 01.03.2006
фонд в акции 6.2897   6.2897    -10.28% 14.39% 3.18% -9.93% 01.03.2006
фонд в акции 2.8897   2.8897    3.04% 15.70% 9.39% -31.05% 05.04.2007
консервативен 10.4417   10.4417    0.12% 1.77% 1.46% 2.66% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7670 0.7633 0.7614 0.7557 0.7557 0.7595  0.7406 4.15% 13.05% 2.66% -6.44% 22.05.2006
фонд в акции 0.4271 0.4250 0.7614 0.4208 0.4208 0.4229  0.4124 2.38% 17.13% 10.27% -23.28% 02.05.2007
фонд в акции 102.3801  101.1224 100.3678    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.2701    319.7897    2.63% 0.24% 4.74% 7.19% 17.11.2003
ниско рисков 13.2948    13.2283    2.50% 2.97% 6.86% 6.37% 27.12.2005
балансиран 12.1570    12.0354    1.04% 6.10% 5.68% 4.33% 27.12.2005
фонд в акции 8.5810    8.4952    -0.48% 12.38% 6.42% -3.11% 07.09.2005
балансиран 20.7726    20.7726    2.43% 3.78% 5.25% 1.35% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4732    6.4408    -4.35% 6.62% -4.18% -12.78% 01.06.2007
балансиран 7.8453    7.8061    -3.65% 6.09% -3.10% -7.35% 01.06.2007
консервативен 11.5201    11.4914    5.95% 3.02% 10.16% 4.87% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1846    1.1609    -3.19% 5.84% 0.53% 4.45% 18.09.2006
балансиран 1.0376    1.0272    -1.50% 3.72% 1.13% 1.73% 10.06.2008

N/A 13.4743 12.3819 8.7397
321.3910 N/A 12.3394 8.7097
322.9924 13.3613 N/A 8.6668
322.9924 13.3613 12.2786 N/A
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Цената на 
златото 
отбеляза 

повишение и по 
време на петъчната 
сесия в Лондон дос-
тигна 1209.58 USD/
тр.у. Инвеститорите 
отново прехвърлиха 
интереса си от  
долари и евро към 
злато

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
загуби 132 пунк-
та от стойността 
си. Лошите ико-
номически данни 
от Европа и САЩ 
потопиха европей-
ския индекс

индекс на деня

1.21
▶ процента се понижи испан-
ският индекс Ibex 35 и дос-
тигна 10708.6 пункта

Стока на деня

11.62
▶ процента спечели ечеми-
кът на борсата в Сидни и 
достигна 293 AUD/т

Намалява търсенето на мед в Китай 
Най-големият произ-
водител на мед в света, 
чилийската държавна 
минна компания Codelco, 
прогнозира слабо търсене 
на метала от страна на 
Китай през оставащите 
месеци до края на година-
та. Според анализите на 
компанията интересът към 
цветния метал ще намалее 
заради мерките, предприе-
ти от китайското прави-
телство за ограничаване 
на жилищното кредити-
ране с цел да се намали 
инфлацията.

През юли инфлацията в 
най-многолюдната дър-
жава е нараснала до 3.3%, 
докато през юни тя е била 
3.1%. Усилията на пра-
вителството са насочени 
към понижаване на този 
показател до 3%. Промяна 
от 0.2% в рамките само 
на един месец не е била 
наблюдавана през по-
следните 21 месеца. След 
налагането на кредитните 
рестрикции интересът към 
жилищата намаля и това 
свали цената на жилищата 
в някои китайски градове 
с 50-60%, а от банките 
отказват да дават прогнози 

двата основни метала, 
търсени най-много от 
строителния бранш, 
добави Хернандез.

Все пак от Codelco са 
оптимисти за пазара на 
мед и дори възнамеряват 
да вложат допълнително 
15 млрд. USD през след-
ващите пет години, за да 
увеличат производството 
си до 2 млн. т. Част от тези 
средства - 1.5 млрд. USD, 
ще бъдат набавени чрез 
банков заем и емитира-
не на дългови книжа, а  
останалата сума ще бъде 
осигурена от налични 
средства. На държавната 
компания й е забранено по 
закон да се листва на фон-
довата борса и да търгува 
с акции.

На борсата в Лондон 
фючърсите на метала за 
септември поскъпнаха с 
0.62% до 7431.9 USD/т. 
Тримесечните фючърси 
също поскъпнаха с 0.05% 
и се котираха за 7403 
USD/т. На борсата в Шан-
хай медта се търгуваше за 
57 770 юана за тон (8534 
USD/т), което е повише-
ние с 0.6%.

На борсата 
в Лондон 

фючърсите на 
метала за септември 
поскъпнаха с 0.62% 
до 7431.9 USD/т

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ рестрикциите при ипотечното кредитиране ще свият търсенето на мед от 
страна на Китай   Снимка bloomberg

Спекуланти вдигат цената на пшеницата

В Чикаго 
повишението 

само за няколко 
дни достигна 58 
USD, а котировките 
на пшеница са на 
288 USD/т

Таня панайотова,  
Софийска стокова борса

▶ по думи на пазарни наблюдатели тези резки измене-
ния няма да продължат дълго, защото се основават 
предимно на спекулативни сделки 

Цената на пшеницата 
по световните борсо-
ви пазари продължава 
да скача главоломно. 
Повишението започна 
преди няколко седмици, 
но сега с всеки изминал 
ден разликите стават 
все по-големи. В Чикаго 
повишението само за 
няколко дни достигна 58 
USD, а котировките на 
пшеница са на 288 USD/
т. При другите култури 
също има покачване, 
но то не надвишава 8-9 
USD/т. 

В Европа цените също 
хвърчат нагоре. Евро-
пшеницата в Будапеща 
се повиши с над 26 лв. 
до 329 лв./т, фуражната 

Данните от САЩ 
отново разочароваха
Търговията на валутните 
пазари в петък премина 
в очакване на ключовите 
данни за заетостта в САЩ 
през юли. Инвеститорите 
действаха предпазливо и 
по време на азиатската и 
европейската сесия, търго-
вията на основните валути 
беше при ниски обеми.  
Официалната статистика 
на министерството на труда 
показа, че американска-
та икономика е загубила 
131 хил. работни места 
при очаквания за спад на 
заетостта едва с 60 хил. 
Лошото състояние на тру-
довия пазар в най-голямата 
икономика в света доведе 
до масова разпродажба на 
долара заради опасенията, 
че на редовното си заседа-
ние през следващата седми-
ца Федералният резерв ще 
предприеме допълнителни 

Еврото също 
достигна 

рекордно висока 
стойност от 1.3280 
EUR/USD

мерки за стимулиране на 
икономиката. Доларът 
буквално се срина непо-
средствено след данните 
и достигна нови рекордно 
ниски стойности срещу 
всички основни валути. 
Еврото също достигна ре-
кордно висока стойност от 
1.3280 EUR/USD. Очаква 
се възходящото движение 
на единната валута да се 
запази, като следващата 
бариера е нивото 1.3510 
EUR/USD.

ка на хлебна пшеница 
на цена от 290 лв./т за 
първа група и 250 лв./т 
за втора група. Търси 
се висококачествено 
зърно, което у нас е 
рядкост и заслужава 
високи цени на фона на 
многогодишни реколти 
с показатели, близки 
до долните граници на 
стандарта за хлебно 
зърно. При царевицата 

се сключваха сделки 
за малки количества на 
цена 375 лв./т.

Интерес имаше и към 
нехранителните стоки, 
като сделките традици-
онно бяха за бензин - от 
1740 до 1760 лв./хил. л, 
за дизелово гориво - от 
1643 до 1820 лв./хил. л, 
и газ пропан бутан на 
1000 лв./хил. л.

Фуражният 
ечемик 
постигна 

нов двуцифрен ръст 
в рамките на две 
седмици, като добави 
повече от 30 AUD 
към стойността си. 
Спекулациите около 
дефицита на зърно 
продължават да вди-
гат цената

Станислав пондев, 
„Логос-Тм”

    Снимка reUters

дали въобще пазарът ще 
се съвземе.

Изпълнителният 
директор на Codelco 
Диего Хернандез обяви, 
че цената на жълтия ме-
тал ще се колебае около 
сегашните нива, но при 
определени обстоятел-
ства може да слезе и под 
7000 USD/т. Рестрик- 
циите при имотния па-
зар ще повлияят и върху 
търсенето на стомана, 
която заедно с медта са 

стигна 311 лв./т - по-
качване от над 48 лв. за 
седмица. Царевицата 
се търгуваше на 319 
лв./т, а маслодайният 
слънчоглед на 646 лв./т. 
По думи на пазарни 
наблюдатели тези резки 
изменения няма да про-
дължат дълго, защото 
се основават предимно 
на спекулативни сделки, 
възползващи се от мо-
мента. Въпреки прогно-
зите за по-слаба реколта 
в много страни по 
света, най-вече в Русия 
и Украйна, реколтата 
в други е много добра, 
а предходните запаси 
в световен мащаб са 
рекордно високи и не би 
следвало да има страх 
от недостиг на пшеница. 

В България пазарът 
е доста по-тромав и 
реагира бавно на светов-
ните колебания. Про-
изводителите са заели 
позиция на изчакване и 
не бързат да предлагат 
с надеждата да реализи-
рат по-добра печалба. 

На Софийската 
стокова борса имаше 
само оферти за покуп-

ГАМАКАБЕЛ  -  АД   гр.  Смолян,

Уведомява своите акционери, че е представен  финансов отчет  на  
дружеството  за  II-ро трим. 2010 год. в  КФН и БФБ. Същият е  на  разпо-
ложение в офиса  на  дружеството - гр. Смолян, ул.“Хан Аспарух“ № 1 от 10 
до 12 часа  всеки  работен  ден.

Злато
USD/тр.у.
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Президентът смята 
любимата на венецу-
елците напитка  
за капиталистически 
порок

Президентът на Венецу-
ела Уго Чавес, който обя-
ви икономическа война 
на буржоазните удобства, 
спечели точка за социали-
стите в борбата си срещу 
най-популярната напитка 
в страната - шотландското 
уиски, се казва в анализ на 
Bloomberg. След като Чавес 
закри нерегулирания валу-
тен пазар и пое контрола 
върху обмена, вносът и про-
дажбата на уиски започнаха 
да намаляват. Цените пък 
нараснаха с почти 50%, тъй 
като компании като Diageo и 
Pernod-Ricard вече трудно се 

снабдяват с необходимите за 
внос долари.

Ключов пазар
Венецуела е най-големият 
пазар за скоч в Латинска 
Америка и шестият по голе-
мина вносител в света, по-
казват данни на Асоциаци-
ята на шотландското уиски 
в Единбург. С население от 
28 млн. страната миналата 
година е внесла повече скоч 
от Бразилия, в която живеят 
205 млн. души. Стойността 
на вноса във Венецуела дос-
тигна 116 млн. GBP.

Само в брой
Дистрибуторите на спиртни 
напитки, баровете и ресто-
рантите в момента полу-
чават по-малко доставки и 
плащат в брой за тях. Това 
стана, след като производи-

 Венецуела е най-големият пазар за скоч в Латинска Америка и шестият по големи-
на вносител в света      
▶

Уго Чавес отбеляза победа срещу 
производителите на уиски

ДП „БСТ” обявява откриването на повторни търгове с тайно наддаване за предоставяне под 
наем на недвижими имоти, находящи се на територията на РД на ДП „БСТ” – гр. София, които ще 
се проведат на 01.10.2010 г. 

І. Държавно предприятие „Български спортен тотализатор” на основание чл. 19, ал. 2 от Закона 
за държавната собственост и чл. 13, ал. 2, ал.3 и ал. 6 във връзка с чл. 43 от Правилника за прилагане 
на Закона за държавната собственост и Докладна записка вх. № 03-00-957/19.07.2010 г. на директора 
на РД на ДП „БСТ” – гр. София обявява откриването със Заповед № 176/26.07.2010 г. на изпълнителния 
директор на ДП «БСТ», на втори търг с тайно наддаване за предоставяне под наем за срок от 5 години 
на недвижим имот – частна държавна собственост, представляващ помещение с площ от 43,40 
кв.м., находящ се в гр. София, район „Триадица”, ж.к. „Иван Вазов”, бл. 37, на партерен етаж, който 
да се проведе на 01.10.2010 г., от 10.00 часа, в сградата на РД на ДП «БСТ» -гр.София, кв. „Лагера”, ул. 
„Боговец” № 1, при следните условия:

  1.Първоначална наемна цена – 860.00 лв./ месечно, без включен в нея ДДС, който е дължим/.
  2.Начин на плащане на месечния наем – в брой в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София или по банков 

път, по банкова сметка, посочена от директора на Районната дирекция:
  3.Предназначение на обекта – за административен офис или незабранена търговска дейност.
  4.Депозит за участие в търга - 430 лв., вносим в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София: 
  5.Цена на тръжната документация – 50 лв., платими в касата на РД на ДП «БСТ» - гр.София:
  6.Дати за оглед на обекта – всеки работен ден от 10.00 до 15.00 часа, до 30.09.2010 г., с 

предварително съгласуване с директора на РД на ДП «БСТ» - гр. София.
  7.Краен срок за приемане на заявленията за участие заедно с ценови предложения, които се 

подават в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1 – до 15.00 часа на 
30.09.2010 г.

ІІ. Държавно предприятие „Български спортен тотализатор” на основание чл. 19, ал. 2 от 
Закона за държавната собственост и чл. 13, ал. 2, ал.3 и ал. 6 във връзка с чл. 43 от Правилника за 
прилагане на Закона за държавната собственост и Докладна записка вх. № 03-00-957/19.07.2010 г. 
на директора на РД на ДП „БСТ” – гр. София обявява откриването със Заповед № 175/26.07.2010 г. на 
изпълнителния директор на ДП «БСТ», на втори търг с тайно наддаване за предоставяне под наем 
за срок от 5 години на недвижим имот – частна държавна собственост, представляващ гараж № 2, 
с площ от 15,00 кв.м., находящ се в гр. София,  ж.к. „Лагера”, ул. „Боговец” № 1, който да се проведе 
на 01.10.2010 г., от 10.30 часа, в сградата на РД на ДП «БСТ» -гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 
1, при следните условия:

 1. Първоначална наемна цена – 70.00 лв./ месечно, без включен в нея ДДС, който е дължим/.
 2.Начин на плащане на месечния наем – в брой в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София или по банков 

път, по банкова сметка, посочена от директора на Районната дирекция:
 3.Предназначение на обекта – за административен офис или незабранена търговска дейност.
 4.Депозит за участие в търга - 35 лв., вносим в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София: 
 5.Цена на тръжната документация – 50 лв., платими в касата на РД на ДП «БСТ» - гр.София:
 6.Дати за оглед на обекта – всеки работен ден от 10.00 до 15.00 часа, до 30.09.2010 г., с 

предварително съгласуване с директора на РД на ДП «БСТ» - гр. София.

 7.Краен срок за приемане на заявленията за участие заедно с ценови предложения, които се 
подават в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1 – до 15.00 часа на 
30.09.2010 г.

IІІ. Държавно предприятие „Български спортен тотализатор” на основание чл. 19, ал. 2 от Закона 
за държавната собственост и чл. 13, ал. 2, ал.3 и ал. 6 във връзка с чл. 43 от Правилника за прилагане 
на Закона за държавната собственост и Докладна записка вх. № 03-00-957/19.07.2010 г. на директора 
на РД на ДП „БСТ” – гр. София обявява откриването със Заповед №174/26.07.2010 г. на изпълнителния 
директор на ДП «БСТ», на втори търг с тайно наддаване за предоставяне под наем за срок от 5 години 
на недвижим имот – частна държавна собственост, представляващ помещение /магазин/ и санитарен 
възел на партер, с обща площ от 27,36 кв.м., находящ се в гр. София, жк. „Разсадника”, бл. № 127 Б, който 
да се проведе на 01.10.2010 г., от 11.00 часа, в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. 
„Боговец” № 1, при следните условия:

  1.Първоначална наемна цена – 251.00 лв./ месечно, без включен в нея ДДС, който е дължим/.
  2.Начин на плащане на месечния наем – в брой в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София или по банков 

път, по банкова сметка, посочена от директора на Районната дирекция:
  3.Предназначение на обекта – за административен офис или незабранена търговска дейност.
  4.Депозит за участие в търга - 125 лв., вносим в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София: 
  5.Цена на тръжната документация – 50 лв., платими в касата на РД на ДП «БСТ» - гр.София:
  6.Дати за оглед на обекта – всеки работен ден от 10.00 до 15.00 часа, до 30.09.2010 г., с предварително 

съгласуване с директора на РД на ДП «БСТ» - гр. София.
  7.Краен срок за приемане на заявленията за участие заедно с ценови предложения, които се подават 

в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1 – до 15.00 часа на 30.09.2010 г.
ІV. Държавно предприятие „Български спортен тотализатор” на основание чл. 19, ал. 2 от Закона 

за държавната собственост и чл. 13, ал. 2, ал.3 и ал. 6 във връзка с чл. 43 от Правилника за прилагане 
на Закона за държавната собственост и Докладна записка вх. № 03-00-957/19.07.2010 г. на директора 
на РД на ДП „БСТ” – гр. София обявява откриването със Заповед № 173/26.07.2010 г. на изпълнителния 
директор на ДП «БСТ», на втори търг с тайно наддаване за предоставяне под наем за срок от 5 
години на недвижим имот – частна държавна собственост, представляващ помещение /магазин/ 
на партерен етаж от сграда, находящ се в гр. София, ж.к.”Хаджи Димитър”, ул. „Макгахан”, бл. 55а, 
който да се проведе на 01.10.2010 г., от 11.30 часа, в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, 
ул. „Боговец” № 1, при следните условия:

  1.Първоначална наемна цена – 296.00 лв./ месечно, без включен в нея ДДС, който е дължим/.
  2.Начин на плащане на месечния наем – в брой в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София или по банков 

път, по банкова сметка, посочена от директора на Районната дирекция:
  3.Предназначение на обекта – за административен офис или търговска дейност.
  4.Депозит за участие в търга - 148 лв., вносим в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София: 
  5.Цена на тръжната документация – 50 лв., платими в касата на РД на ДП «БСТ» - гр.София:
  6.Дати за оглед на обекта – всеки работен ден от 10.00 до 15.00 часа, до 30.09.2010 г., с предварително 

съгласуване с директора на РД на ДП «БСТ» - гр. София.
  7.Краен срок за приемане на заявленията за участие заедно с ценови предложения, които се подават 

в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1 – до 15.00 часа на 30.09.2010 г.
V. Държавно предприятие „Български спортен тотализатор” на основание чл. 19, ал. 2 от Закона 

за държавната собственост и чл. 13, ал. 2, ал.3 и ал. 6 във връзка с чл. 43 от Правилника за прилагане 
на Закона за държавната собственост и Докладна записка вх. № 03-00-957/19.07.2010 г. на директора 
на РД на ДП „БСТ” – гр. София обявява откриването със Заповед № 172/26.07.2010 г. на изпълнителния 
директор на ДП «БСТ», на втори търг с тайно наддаване за предоставяне под наем за срок от 5 години 
на недвижим имот – частна държавна собственост, представляващ част от сграда-помещение 
/магазин № 2/ и санитарен възел, находящ се в гр. София, ж.к.”Надежда ІІІ част”, бл. № 330 /бивш 31/, 
вх. В на партера с площ от 27,36 кв. м., който да се проведе на 01.10.2010 г., от 13.30 часа, в сградата на 
РД на ДП «БСТ» -гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1, при следните условия:

  1.Първоначална наемна цена – 232.00 лв./ месечно, без включен в нея ДДС, който е дължим/.
  2.Начин на плащане на месечния наем – в брой в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София или по банков 

път, по банкова сметка, посочена от директора на Районната дирекция:
  3.Предназначение на обекта – за административен офис или незабранена търговска дейност.
  4.Депозит за участие в търга - 116 лв., вносим в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София: 
  5.Цена на тръжната документация – 50 лв., платими в касата на РД на ДП «БСТ» - гр.София:
  6.Дати за оглед на обекта – всеки работен ден от 10.00 до 15.00 часа, до 30.09.2010 г., с предварително 

съгласуване с директора на РД на ДП «БСТ» - гр. София.
  7.Краен срок за приемане на заявленията за участие заедно с ценови предложения, които се подават 

в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1 – до 15.00 часа на 30.09.2010 г.
VІ. Държавно предприятие „Български спортен тотализатор” на основание чл. 19, ал. 2 от Закона 

за държавната собственост и чл. 13, ал. 2, ал.3 и ал. 6 във връзка с чл. 43 от Правилника за прилагане 
на Закона за държавната собственост и Докладна записка вх. № 03-00-957/19.07.2010 г. на директора 
на РД на ДП „БСТ” – гр. София обявява откриването със Заповед № 171/26.07.2010 г. на изпълнителния 
директор на ДП «БСТ», на втори търг с тайно наддаване за предоставяне под наем за срок от 5 години 
на недвижим имот – частна държавна собственост, представляващ помещение с площ от 47,89 кв.м., 
заедно с 0,858% ид.ч. от общите части на сградата и правото на строеж върху общинска земя, находящ 
се в гр. София, ж.к. „Красна поляна”, бл. № 33 Б на партера, който да се проведе на 01.10.2010 г., от 14.00 
часа, в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1, при следните условия:

  1.Първоначална наемна цена – 433.00 лв./ месечно, без включен в нея ДДС, който е дължим/.
  2.Начин на плащане на месечния наем – в брой в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София или по банков 

път, по банкова сметка, посочена от директора на Районната дирекция:
  3.Предназначение на обекта – за административен офис или незабранена търговска дейност.
  4.Депозит за участие в търга - 216 лв., вносим в касата на РД на ДП «БСТ» - гр. София: 
  5.Цена на тръжната документация – 50 лв., платими в касата на РД на ДП «БСТ» - гр.София:
  6.Дати за оглед на обекта – всеки работен ден от 10.00 до 15.00 часа, до 30.09.2010 г., с предварително 

съгласуване с директора на РД на ДП «БСТ» - гр. София.
 .Краен срок за приемане на заявленията за участие заедно с ценови предложения, които се 

подават в сградата на РД на ДП «БСТ» - гр. София,кв.”Лагера”, ул. „Боговец” № 1 – до 15.00 часа на 
30.09.2010 г.

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

116
▶ млн. GBP е стойността 
на шотландското уиски, 
внесено във Венецуела 
през 2009 г.

телите спряха да доставят 
продукция на кредит заради 
ликвидната криза, прово-
кирана от закриването на 
свободния валутен пазар.

В същото време в пове-
чето заведения в страната 
уискито е най-продаваната 
напитка. Благодарение на 
Чавес общите приходи от 
продажба на баровете са 
намалели с 50%, коменти-
рат търговци. В момента 
те разчитат на запасите си, 
но така могат да издържат 
само още няколко месеца.

Водач
Недостигът на скоч е победа 
за Чавес, който обвинява ка-
питализма за проблемите на 
страната и който вече наци-
онализира редица компании 
в петролната, хранителната, 
циментовата и металната 
промишленост, коментира 
Bloomberg. Самият Уго не 
е любител на уискито. Той 
често атакува опозицията и 
бизнесмените, че пият прека-
лено много скоч в заведения-
та, че играят голф и почиват 
на Маями и че въобще се 
правят на американци. „Бо-
гатите хора са мързеливи и 
почти всички те пият уиски 
всеки ден”, казва Чавес.

„Колко хора прахосват 
парите си за уиски, купо-
ни и пътувания”, попита 
Чавес в своя реч преди три 
години. „Венецуела е една 
от страните с най-висока 
консумация на глава от на-
селението. Срам ме е от 
това. То е част от капита-
листическото проклятие, 
наречено консуматорство.”

Виновни
Доставките на уиски започ-
наха да намаляват, след като 
Чавес затегна контрола над 
валутната търговия през 
май и закри нерегулирания 
пазар. Според него обмен-
ните бюра са виновни за 
изтичането на капитали, за 
налагането на изкуствени 
обменни курсове и за пра-
нето на пари. Решението си 

Чавес взе, след като месеч-
ната инфлация в страната 
достигна 5.2% през април, 
което е най-високото й ниво 
от седем години насам.

Обменна система
През януари Чавес обезцени 
боливара с цели 50% и въве-
де многостепенна обменна 
система. Съгласно нея вно-
сителите на основни стоки 
плащат по 2.6 боливара за 
долар, а тези на неосновни 
стоки - по 4.3 боливара. За 
да получат официален курс, 
вносителите трябва да бъ-

дат одобрени от държавния 
валутен борд, известен като 
Cadivi. За първата половина 
на годината организацията е 
разрешила внос на алкохол 
за 7.6 млн. USD, а на храни 
- за 2 млрд. USD.

Преди и сега
Diageo и Pernod-Ricard купу-
ваха долари на нерегулира-
ния пазар при курс, двойно 
по-висок от официалния. 
Компаниите използваха то-
зи канал за вноса на уиски 
за около 20 млн. USD на 
месец, след като Cadivi спря 

да одобрява доларов обмен 
през 2008 г. Този вариант 
обаче вече не е възможен. В 
момента централната бан-
ка контролира търговията 
с доларови ценни книжа и 
продава валута при курс от 
около 5.3 боливара за долар. 
На нерегулирания пазар бо-
ливарите вървяха по 8.2 за 
долар, преди той да бъде 
затворен. Централната банка 
ограничава покупката на ва-
лута до 50 хил. USD на ден и 
350 хил. USD на месец. Тези 
суми далеч не са достатъчни 
за големите компании.

 Венецуела е една от страните с най-висока консума-
ция на глава от населението, каза президентът  
Уго Чавес                  Снимки BloomBerG

▶

5.2
▶ процента достигна 
месечната инфлация в 
страната през април 
2010 г.

50
▶ процента са намале-
ли продажбите на скоч в 
заведенията в страната 
в резултат на мерките
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Не може да не сте попадали 
на дебата за дигитализира-
нето на образователното и 
научно съдържание. Про-
блемът е, че покрай изост-
рените мнения „за” и „про-
тив” се размиват границите 
на няколко основни поня-
тия, а оттам и рационалното 
им публично обсъждане. 
За да се стигне до успеш-
ното прилагане на модела 
дистанционно обучение, 
трябва да се премине през 
цифровизацията на учебния 
фонд и разработването на 
функциониращи модели за 
електронно обучение. 

Цифровизация 
Проблемът с преноса на 
културно-историческото 
наследство в електронен 
вариант е, че обикновено 
усилията са фрагментирани, 
споделят двама от авторите 
на проекта SUDigital доц. д-р 
Тодор Попнеделев и Добро-
мир Добрев от Историчес-
кия факултет на Софийския 
университет (електронна 
платформа, събираща око-
ло 500 документа, за която 
в. „Пари” вече ви разказа). 
Това е изследователска дей-
ност, чиято цел в крайна 
сметка е да се влее в обра-
зованието. Именно поради 
това и Европейският съюз 
отделя голямо внимание на 

Електронно обучение
Осигуряването на докумен-
тална база е една стъпка към 
успешното внедряване на 
електронното образование в 
университетите. В този най-
общ смисъл електронното 
обучение включва всички 
помощни дигитални методи 
- информационен и комуни-
кационен канал, мултиме-
дийни и игрови пакети за 
приближаване на съдържа-
нието към днешните мла-
дежи. Следващият момент 
обаче е необходимостта от 
обучение на самите препода-
ватели - не само за това как 
да използват техниката, но и 
как чрез нея да останат, по 
сполучливото определение 
на Националния образова-
телен портал, „конструктори 
на знание” за своите студен-
ти. В часовете си преподава-
телите от СУ вече използват 
мултимедийни презентации, 
както и видеолекции, а някои 
от тях качват материалите си 
и в интернет, каза Добрев. А 

Българите, учили в чужбина, не работят по специалността си у нас
Повечето завърнали 
се в родината нашен-
ци залагат на собствен 
бизнес

„Има хляб в България”. Така 
горе-долу звучи лозунгът, 
който българите, учили в 

чужбина, издигнаха на об-
разователния форум, орга-
низиран от сдружение „Тук-
Там”. Идеята беше тук-та-
мовците (хора учили или 
работили в чужбина) да се 
срещнат и да обменят опит с 
ученици или студенти у нас, 
които планират да заминат 

извън граница.

предприемчивост
„Не работя по специалност-
та си, но пък имам собствен 
бизнес”. Това беше най-
често срещаният отговор 
на въпроса „какво правиш 
в България сега”, който 

разработването на виртуални 
образователни пространс-
тва. Например бюджетът на 
продължаващата в сферата 
на дигиталните библиотеки 
инициатива eContentplus въз-
лиза на близо 70 млн. EUR. 
На националната програма 
„Политика за учене през це-
лия живот”, предвиждаща 
разширяването на достъпа 
до електронните бази, пък 
са отпуснати 8.7 млн. лв. от 
бюджет 2010 г. 

Чрез цифровизацията на 
научния фонд се извър-
шват три важни стъпки 
- съкращава се достъпът 
до труднодостъпната лите-
ратура, дигитализират се 
документи, които може да 
се използват за лекции и 
изследователска дейност, и 
се събира на едно място го-
лямо количество ориенти-
ровъчна информация, чрез 
която студентите след това 
да специализират по-тясно, 
обясни доц. Попнеделев. 
Още повече че когато това 
електронно съдържание е 
концентрирано в единен 
портал или мрежа от пор-
тали, по които на базата на 
доверието работят научни 
специалисти, донякъде се 
преодолява съмнението в 
достоверността на инфор-
мацията, коментира Доб-
ромир Добрев.

тук-тамовците споделяха личен опит с учениците, които искат да следват в 
чужбина, под флаговете на различни държави от цял свят         Снимка  ХриСто Бояджиев

▶

адаптирането е важно, за да 
стане електронното „обуче-
ние” и електронно „учене” 
(e-learning). 

Дистанционно  
обучение
Дистанционните програми 
са частен случай на елект-
ронното обучение, базирано 
на идеята за синхронна кому-
никация. Но те са приложими 
най-вече при магистърската 
степен, където се надграждат 
вече придобити знания и 
умения, както и при иконо-
мическите специалности, 
каза Добрев. В България има 
условия за такова обучение. 
Почти всеки студент разпола-
га с компютър, а интернетът 
ни е един от най-бързите в 
света, обясни той. Важното 
е обаче да се намери къде е 
най-приложим подобен вид 
обучение и дали е приложим 
изобщо за университетското 
образование. Хуманитарни-
те специалности например 
трябва да възпитат умението 

за диалог, което се губи при 
дистанционното обучение, 
сподели доц. Попнеделев. 
Поради тези особености ек-
спертната група към СУ все 
още изследва най-добрата 
методика за внедряването 
на „дистанционни специ-
алности”, което трябва да 
се случи скоро. Това ще е 

добър шанс за желаещите 
да учат в най-стария бъл-
гарски ВУЗ младежи извън 
столицата. За разлика от 
НБУ или УНСС в момента 
СУ няма филиали в други 
градове, което автоматично 
прави „влизането” в СУ и 
„влизане” в София.

Марина Узунова

Дистанционното обучение е най-подходящо  
при надграждането на вече придобити знания  
и умения, смята един от авторите на SUDigital  
доц. д-р тодор попнеделев

▶

Дистанционното 
обучение е  
най-приложимо при 
магистърските и  
бизнес програмите

учениците задаваха на тук-
тамовците. Противно на 
очакванията работодатели-
те у нас не се впечатлявали 
особено от факта, че в ав-
тобиографията ти фигури-
ра името на чуждестранен 
университет. Това твърди  
Момчил Кръстев, който e 
завършва образованието си 
в САЩ и Великобритания 
през 2006 г. Там той е учил 
какво ли не - от менидж-
мънт през политически на-
уки, право, че дори и фи-
лософия. Днес Момчил се 
занимава с консултантски 
бизнес в България. Твър-
ди, че е много доволен от 
образованието си, но то не 
го е привилегировало. „Не 
е важно къде си учил, а как 
се реализираш след това”, 
казва още той.

българия - неразрабо-
тена бизнес  
територия
На същото мнение е и Недял-
ко Терзиев, който завършва 

финанси в САЩ през 2005 г. 
Днес обаче работи в съвсем 
различна сфера - в компа-
ния, която разработва тър-
сачка за самолетни билети 
в интернет. Най-хубавото на 
американското образование 
според него е възможността 
през първите две години 
от обучението свободно да 
сменяш специалността си. 
А хубавото в България е, че 
тя е неразработена бизнес 
територия, която тепърва ще 
дава повече възможности, 
твърди Недялко.

Светозар Ангелов пък се 
е образовал в Кипър - стра-
на, в която образованието 
сега се развива. „Там хо-
рата започват от нулата и 
се справят доста добре”, 
казва Светозар. Умението 
да оцеляваш той смята за 
най-голямата си придобив-
ка от Кипър. Иначе там е 
учил фотография и дизайн, 
което много му помага в 
бизнеса, който развива днес 
в България. Занимава се с 

алтернативна реклама.

идеята
Образователният форум, 
който беше посетен от около 
100 души, е част от проекта 
на сдружение „Тук-Там” - 
„Образование в чужбина”. 
Идеята на проекта е да се 
създаде богата онлайн база 
данни с университетите по 
света. В сайта на проекта 
засега може да се намери 
изчерпателна информация 
за приема, изпитите, нас-
таняването, стипендиите и 
забавленията в около 120 
университета от 16 страни 
по света. Информацията е от 
първа ръка. Данните в сайта 
се попълват от тук-тамовци, 
които споделят своите лич-
ни впечатления от висшите 
училища, в който са учили. 
Те посочват съвсем открове-
но плюсовете и минусите на 
университетите, като попъл-
ват предварително подадена 
анкета онлайн. 

Елена петкова

По пътя към дигиталното 
образование
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Градски легенди 
за жълти павета

Още в училище сме чували, че жълтите павета са уни-
кални. На всекиго в часовете по история са разказвали 
как пътната настилка в центъра на София с нестандартен 
жълт цвят е подарък за сватбата на княз Фердинанд с 
Мария Луиза Бурбонска от Австро-Унгария. Друг нео-
спорим факт, свързан с тях, е, че София е единствената 
столица в Европа, а може би и в света, която има такива 
павета. Гладки и хлъзгави, невинаги чисти, на места 
хлътнали и образували вълнички. Но софиянци си ги 
обичат, те са запазената марка на софийския център. 
Достоен повод за гордост у столичани...

Премахването на значителна част от жълтите павета 
заради ремонта на метрото ни накара да тръгнем по 
стъпките на тяхната съдба. Разкопките, които трябваше 
да продължат линията на подземната железница от 
метростанция “Сердика” в посока “Младост”, наложиха 
премахването на част от жълтата настилка в района на 
хотел “Шератон” и ЦУМ и поставянето на асфалт на 
нейно място. Въпросът дали тези жълти павета ще 
бъдат върнати на мястото им след приключването на 
ремонтните дейности отвори няколко по-сериозни 
питания - къде са паветата, които навремето са 
стигали до Орлов мост, истински ли са тези, които 
имаме в момента, защо са толкова скъпи и от какво са 
направени. Опитите на в. “Пари” да разбере истината 
за тях обаче останаха без еднозначен отговор. В едно 
можем да бъдем сигурни - демонтираните павета около 
метростанция “Сердика” ще бъдат върнати на мястото 
им. При това съвсем скоро.

Липсващите павета скоро на местата си
В района на ЦУМ и хотел “Шератон”  са отстранени  
павета от 3000 кв. м площ. Съхраняват се наредени на 
палети и увити с найлони в складовете на възложителя 
“Метрополитен” и изпълнителя “Главболгарстрой”. При 
отстраняването им са оформени съответните констативни 
протоколи. След приключване на строителните дейности 
в района на Ларгото същите павета ще бъдат използвани 
за възстановяване на пътните платна, увериха ни от 

Столичната община.
Ценността на жълтите павета може да се крие или в 

историческото им минало или в уникалността на тяхната 
изработка.  
 
Културен ландшафт
“Паветата  не са ценни заради самите тях”, каза за в. 
“Пари” зам.-министърът на културата Тодор Чобанов. 
В закона за културното наследство съществува 
понятието културен пейзаж или ландшафт. Това е 
резултат от човешката дейност, който притежава 
уникални културни характеристики на средата, които 
превръщат една градска среда в уникална. В Европа 
почти няма такъв тип цветни настилки, докато в 
София жълтите павета са се превърнали в неизменна 
част от културния ландшафт, обяснява ценността на 
настилката зам.-министър Чобанов. Международните 
конвенции и нашият собствен закон ни задължават да 
пазим културния ландшафт и да го съхраняваме във 
вида, в който сме го получили.

Фалшиви и оригинални павета
Въпросът от какво са изработени паветата открива друга 
истина - оказва се, че има два вида павета. Единият 
вид са оригиналните, внесени от Австро-Унгария, а 
вторият вид са фалшиви - произведени у нас по времето 
на социализма, за да попълнят липси. Разликата по 
думите на запознати можела да се открие и с просто 
око - нашите били с примеси, които се дължали на 
металургична шлака. Вносните пък били уникални, 
понеже са керамични, с което се обяснява фактът, че са 
хлъзгави. 

Има и друга версия за състава на българските и 
австро-унгарските павета. Според нея не българските, 
а именно оригиналните павета от Будапеща са резултат 
от металургична шлака.  Паветата, произведени у нас, са 
много лошо копие, произведени са от бетон с оцветители, 
каза за в. “Пари” главният архитект на София Петър 
Диков. “Ценността на настилката, произведена в 

Будапеща, идва от шлаката, която не поема вода, а водата 
е основният елемент, който разрушава настилките”, 
твърди Диков. Това на практика означава, че паветата 
са вечни - не се изтъркват и не се увреждат. Където са 
разместени или хлътнали на места, то е заради лошата 
подредба и заради употребата на луга през зимния сезон, 
смята главният архитект на столицата.

Павета 
от “Кремиковци”?
За местата, на които са се произвеждали жълтите па-
вета родно производство, се спрягат вече фалиралата 
индустриална гордост на социализма - завод “Креми-
ковци”, завод “Изида” в Елин Пелин и Институтът за 
керамично и пътно машиностроене (ИКПМ) в Хасково. 
Единствено потвърждение за това, че са разработили 
технологията за изработка на жълтите павета, в. “Па-
ри” получи от института в Хасково. Поръчки обаче за 
същинско производство на жълти павета не са полу-
чавали, твърдят от ИКПМ. Задачата била спусната по 
времето на социализма, в зараждането на керамичната 
индустрия в България. На института е възложена за-
дачата да разучи състава и технологията, по които са 
изработени паветата. След усилена работа на екипи от 
ИКМП е разработена наша технология, която да изра-
ботва същите жълти блокчета. Паветата са керамични, 
а цветът им се получава в процеса на изработката, 
категорични са от института в Хасково.

Независимо от какво и как са получени жълтите павета 
в София, факт е, че повече от 100 години те са незаменима 
част от културния облик на столицата. Уникални или не, 
те са атракция и това може да се види по интереса на чуж-
дестранните гости на столицата. Легенди разказват как 
паветата от Орлов мост до парламента сега “оцветяват” 
дворове на къщи в подножието на Витоша. Легенда или 
не, факт е, че никой не може да каже къде са те - нито от 
общината, нито от културното министерство. Но всички 
единодушно разказват легендата...

елина Пулчева

Никой няма еднозначен отговор на въпроса защо софийските павета 
са толкова ценни и как точно са направени

Снимка: Емилия Костадинова


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08
	09
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16

